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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Algemeen Beleid, Financiën
en Begroting besprak op woensdag 2 mei 2001 het
voorstel van resolutie van de heren Johan Weyts,
Stefaan Platteau, Herman De Reuse en Lucien
Suykens, mevrouw Ann De Martelaer en de heer
Chris Vandenbroeke betreffende de drinkwater-
voorziening in Vlaanderen (Parl. St. Vl. P., 2000-01,
nr. 669/1) .

A. TOELICHTING VAN HET VOORSTEL
VAN RESOLUTIE DOOR DE HEER STEF-
AAN PLATTEAU

De heer Stefaan Platteau licht toe dat het voorstel
van resolutie voortvloeit uit de bespreking in
de Subcommissie voor Financiën en Begroting
van een artikel in het Boek van het Rekenhof 1999
betreffende de drinkwatervoorziening in Vlaande-
ren : sterkte-zwakte analyse (Parl. St. Vl. P., 1999-
2000, nr. 36/1, pp. 430-448). De leden van de Sub-
commissie hebben aan die problematiek verschil-
lende vergaderingen en hoorzittingen gewijd onder
meer in de aanwezigheid van mevrouw Vera Dua,
Vlaams minister voor Leefmilieu en Landbouw en
de leden van de Commissie voor Leefmilieu, Na-
tuurbehoud en Ruimtelijke Ordening (zie het ver-
slag van de heer Herman De Reuse van deze be-
sprekingen van de Subcommissie als bijlage van dit
verslag).

Deze besprekingen in de Subcommissie hebben
aanleiding gegeven tot de redactie van een voorstel
van resolutie dat aanvaard werd door alle leden
van de Subcommissie.

Uit de besprekingen blijkt dat de sector van de
drinkwatervoorziening enorm versnipperd is in
Vlaanderen. Dat komt omdat de materie voor een
groot gedeelte tot de bevoegdheid van de gemeen-
ten behoort. De versnippering heeft in veel geval-
len heel wat consequenties met zich meegebracht
zoals een ontoereikende technologieontwikkeling
en grote verschillen in de kostprijs van het drink-
water tussen gemeenten en regio’s onderling. Bo-
vendien is de spanning tussen vraag en aanbod
daardoor nog versterkt.

Het voorstel van resolutie speelt op elk van die
punten in. De indieners van het voorstel van reso-
lutie zijn zeer grondig te werk gegaan zodat een
voorstel van resolutie is uitgewerkt waar velen zich
in kunnen vinden. Voorts verwijst de voorzitter van
de Subcommissie naar het voorontwerp van drink-

waterdecreet uitgaande van minister Vera Dua dat
hangende is bij de Raad van State.

De heer Stefaan Platteau vindt dat het voorstel van
resolutie zeer evenwichtig is en pleit ervoor om het
voorstel te aanvaarden.

B. BESPREKING 

De heer André Denys is van oordeel dat men voor-
zichtig moet zijn als men om reden van eenvormig-
heid de sector van de drinkwatermaatschappijen
probeert te herstructureren. Het lid heeft er geen
probleem mee dat aan de drinkwatermaatschappij-
en een uniforme informatieverplichting zou wor-
den opgelegd en dat het aanbod aan drinkwater
zou worden verhoogd, maar is het er niet mee eens
dat men uiteindelijk de onafhankelijkheid van de
drinkwatermaatschappijen zou inperken om een
eenvormige prijs van het drinkwater te garanderen.
Dat is voor het lid een verkapte vorm van nationa-
lisering van de drinkwatervoorziening.

De spreker noemt zich voorstander van concurren-
tie en prijsvergelijking. Vraag is of de uitvoering
van dit voorstel van resolutie niet zou leiden tot
een verkapte nationalisering van de sector of be-
oogt het voorstel van resolutie enkel de informatie-
vergaring inzake de sector van de drinkwatervoor-
ziening te stroomlijnen ? De heer André Denys
vindt dat hij het onderscheid niet zo goed kan
maken en had daarom graag meer uitleg gekregen
van de indieners van het voorstel van resolutie.

De heer Stefaan Platteau erkent dat men inderdaad
voorzichtig moet zijn met hervormingen. De spre-
ker kan de heer Denys geruststellen dat het voor-
stel van resolutie geen enkele tendens naar natio-
nalisering bevat en dat het de bedoeling is dat de
concurrentie blijft spelen. Alleen stellen de indie-
ners dat het absurd is dat de ene watermaatschap-
pij bepaalde kosten op de consument afwentelt en
de andere niet. Dit voorstel poogt alle elementen
meer op één lijn te plaatsen. Daarom probeert men
onder meer via het voorstel van resolutie de tech-
nologie voor bijvoorbeeld spaarbekkens, leidingen
en databanken uniform te maken. De gemeenten
blijven bevoegd. Door het voorstel van resolutie
worden de drinkwatermaatschappijen gewoon tot
dialoog aangezet zodanig dat versnippering, die
nadelig is voor alle consumenten, uitgesloten
wordt.

De heer Herman De Reuse zegt dat hij de heer
André Denys kan geruststellen door te verwijzen
naar het voorstel van resolutie, pagina 5, 5de aanbe-
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veling waar inzake de interne versnippering staat
dat de Vlaamse drinkwatersector gerationaliseerd
wordt qua rapportering, opdat de kostenefficiëntie
van de diverse drinkwatermaatschappijen meet-
baar en vergelijkbaar wordt en de operationele en
financiële slagkracht verhoogt. De indieners willen
geen eenheidsworst maken, maar wel de samen-
werking optimaliseren.

De heer Stefaan Platteau stelt dat in 7de aanbeve-
ling van het voorstel van resolutie staat dat inzake
de oplopende drinkwaterfactuur, een eenvormige
rapportering over kostprijzenstructuur en -factoren
noodzakelijk is om op objectieve wijze tariefver-
schillen te kunnen evalueren. Er wordt aangedron-
gen op dialoog en rationalisering, niet op nationali-
sering.

De heer Jacques Timmermans deelt mee dat dit on-
derwerp ook uitgebreid aan bod is gekomen in de
Commissie voor Leefmilieu, Natuurbehoud en
Ruimtelijke Ordening tijdens de discussie over het
voorontwerp van decreet inzake de drinkwater-
voorziening. Dit voorontwerp is een vertaling van
de Europese richtlijnen en tegelijkertijd een po-
ging tot rationalisering zonder tot fusies te willen
overgaan. In het voorontwerp van decreet is be-
paald dat dit door middel van een reguleringsin-
stantie kan gebeuren. Het discussiepunt was de
vaststelling dat niemand kan begrijpen dat hij voor
hetzelfde drinkwater meer moet betalen dan zijn
buur die door een andere drinkwatermaatschappij
wordt bediend. Iedere drinkwatermaatschappij
heeft een eigen werkwijze, maar het komt erop aan
duidelijk te maken waarom er dergelijke grote ver-
schillen zijn. De Commissie voor Leefmilieu, Na-
tuurbehoud en Ruimtelijke Ordening heeft daar-
over verschillende drinkwatermaatschappijen ge-
hoord. Transparantie en eenheid qua werking is
dus nodig ; de eigen werking van de drinkwater-
maatschappijen blijft gerespecteerd.

Het lid verwijst naar het verslag van de Subcom-
missie, als bijlage, waarin tijdens de hoorzittingen
de discussie ten gronde is gevoerd.

De heer André Denys vat samen dat het dus de be-
doeling is om meer duidelijkheid in de kostprijs-
structuur te krijgen. De spreker stelt echter dat in
de laatste paragraaf van de zevende aanbeveling
van het voorstel van resolutie staat dat prijsverho-
gingen ook gedragsregulerend moeten kunnen

werken en niet alleen dienen om de toenemende
kosten te dekken.

Mevrouw Isabel Vertriest antwoordt dat het moge-
lijk moet zijn aan grote verbruikers een hogere
prijs aan te rekenen dan aan zuinige verbruikers.

De heer Jacques Timmermans voegt er aan toe dat
dit inderdaad regulerende heffingen zijn. Tegelij-
kertijd is het de bedoeling iets te doen aan toestan-
den, waar nog altijd geen individuele watermeters
zijn, aangezien dat de ongewenste indruk schept
dat men de waterkraan de hele dag kan laten open-
staan.

Mevrouw Isabel Vertriest verwijst naar het deel van
het voorstel van resolutie dat handelt over het in
kaart brengen van de zelfvoorziening met betrek-
king tot de drinkwaterbehoeften. Vlaanderen is in-
derdaad afhankelijk van andere regio's en staten
voor een deel van zijn watervoorziening, wat vol-
gens het lid trouwens altijd zo zal blijven, zeker
voor wat het oppervlaktewater betreft. De tekst
van het voorstel suggereert echter dat men naar
zelfvoorziening moet streven, wat echter onmoge-
lijk is.

De heer Stefaan Platteau stelt dat er absoluut niet
naar zelfvoorziening wordt gestreefd. Dit element
werd bewust weggelaten uit de lijst van de kracht-
lijnen omdat het minder belangrijk was dan de an-
dere punten.

Mevrouw Isabel Vertriest stelt dat inzake technolo-
gieontwikkeling gepleit wordt voor een dubbel wa-
tercircuit, niet alleen voor bedrijven maar ook voor
huishoudens. Het lid vraagt of het dan alleen gaat
over de huizen zelf of ook over de infrastructuur
daartussen dus als een dubbel drinkwatersysteem ? 

De heer Stefaan Platteau antwoordt dat tot nu toe
alleen bepaalde bedrijven over een dubbel circuit
beschikken. De indieners van het voorstel van re-
solutie vonden het nuttig te laten onderzoeken of
het systeem ook zou kunnen uitgebreid worden tot
particuliere woningen. Dat werd langdurig onder-
zocht en daarbij werd ook de buitenlandse ervaring
betrokken. Zo konden zij bijvoorbeeld leren dat
het systeem om een volledige dubbele leidingin-
frastructuur aan te leggen in Parijs weer werd ver-
laten na enige tijd, en wel vanwege de risico's op
ongelukken.
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C. STEMMING

Het voorstel van resolutie van de heren Johan
Weyts, Stefaan Platteau, Herman De Reuse en Lu-
cien Suykens, mevrouw Ann De Martelaer en de
heer Chris Vandenbroeke betreffende de drinkwa-
tervoorziening in Vlaanderen ((Parl. St. Vl. P., 2000-
2001, nr. 669/1) wordt eenparig aangenomen met
10 stemmen.

De verslaggever, De voorzitter,

André DENYS Marc VAN DEN ABEELEN
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DAMES EN HEREN,

Op 6 april en 4 mei 2000, op 17 januari, 14 en 22 fe-
bruari, 8 maart en 18 april 2001 werd het artikel
aangaande de “Drinkwatervoorziening in Vlaande-
ren : sterkte-zwakteanalyse “uit het Boek van het
Rekenhof, 11de boek met opmerkingen en infor-
matie voorgelegd aan het Vlaams Parlement (Parl.
St. Vl. Parl. 1999-00, nr. 36/1, pp. 430-448), bespro-
ken door de Subcommissie voor Financiën en Be-
groting.

Namen ook deel aan de bespreking :

namens het Rekenhof :

– de heer Gilbert Foriers, eerste auditeur-revisor ;

– de heer Marcel Lauwers, eerste auditeur ;

– de heer Steven Wouters, adjunct-auditeur.

namens de Vlaamse regering :

– de heer Leo Van Gijsel, kabinetsmedewerker
van de heer Patrick Dewael, minister-president
van de Vlaamse regering, Vlaams minister van
Financiën, Begroting, Buitenlands Beleid en Eu-
ropese Aangelegenheden ;

– de heer Aviel Verbruggen, kabinetschef van me-
vrouw Vera Dua, Vlaams minister van Leefmi-
lieu en Landbouw ;

– de heer Rik Debaere, adjunct- kabinetschef van
mevrouw Vera Dua, Vlaams minister van Leef-
milieu en Landbouw.

Werden gehoord tijdens de hoorzittingen met ver-
tegenwoordigers van Aminal en twee drinkwater-
maatschappijen van 17 januari en 14 februari 2001 :

– de heer Paul Thomas, afdelingshoofd Water,
Aminal ;

– de heer Didier D’Hont, adjunct van de direc-
teur, Aminal ;

– de heer Stan Beernaert, directeur-generaal,
Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening
(VMW) ;

– de heer Ludy Modderie, directeur-generaal, Tus-
sengemeentelijke Maatschappij der Vlaanderen
voor Watervoorziening (TMVW).

A. BESPREKING VAN 6 APRIL 2000

A.1.Vooraf

Een lid vindt het thema dat voorligt één van de be-
langrijkste thema’s die in het Boek zijn opgeno-
men. De spreker vindt de verspilling van het drink-
water een zeer belangrijk en onderschat maat-
schappelijk probleem. Wanneer men de kostprijs in
acht neemt om zuiver drinkwater aan te bieden en
men plaatst daartegenover welke minieme hoe-
veelheid ervan echt als drinkwater wordt aange-
wend, is het woord verspilling echt wel op zijn
plaats. De spreker betreurt ook dat men in het ver-
leden buitenlandse voorbeelden inzake een dubbel
watercircuit nooit heeft nagevolgd. Het tweede cir-
cuit met niet-drinkbaar water wordt er tegen be-
duidend lagere prijzen aangeboden dan het drink-
water.

De heer Aviel Verbruggen herinnert eraan dat uit
een studie die drie jaar geleden werd gepubliceerd
blijkt dat de kapitaalkost om een dubbel waternet
aan te bieden veel te hoog zijn.

De spreker wijst erop dat elke Vlaming dagelijks
voor huishoudelijk gebruik gemiddeld 120 liter
water verbruikt. Het grootste gedeelte van het wa-
terverbruik is te wijten aan het baden en douchen
waar om veiligheidsredenen drinkwater noodzake-
lijk is (kinderen drinken van het badwater).

De overheid heeft daarom onder meer bij nieuw-
bouw opgelegd dat een regenput moet worden ge-
bouwd om het hemelwater op te vangen. Zinvol
zou ook kunnen zijn om binnen de huishoudens de
categorie “grijs water” opnieuw aan te wenden.

De industrie kan er worden toe aangezet grote
hoeveelheden water te besparen wanneer zij het
prijseffect beter zou voelen.

Een lid meent dat een mentaliteitswijziging kan
worden aangenomen. Een voorbeeld terzake is dat
op lokaal vlak initiatieven ontstaan om de plaat-
sing van regenputten te betoelagen.
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De heer Aviel Verbruggen wijst erop dat van een
mentaliteitswijziging nog weinig te merken valt.
Het waterverbruik stijgt nog steeds.

A.2. Inleiding door de heren Lauwers en Wouters
van het Rekenhof

Het Rekenhof heeft een analyse gemaakt van de
sterke en zwakke punten van de Vlaamse drinkwa-
tervoorziening. Als normenkader werden daarbij
de beleidsdoelstellingen van de Vlaamse overheid
gehanteerd, met name :

– de verbruikers in de huishoudens, de landbouw,
de industrie en andere sectoren in voldoende
mate water van behoorlijke kwaliteit leveren ;

– ook gezinnen met lage inkomens van water
voorzien ;

– misbruik van aanbodmonopolie voorkomen
door prijzencontrole (in België een federale be-
voegdheid) ;

– de capaciteit van de waterkringloop bescher-
men met het oog op hernieuwing en handhaving
van grond- en oppervlaktewaterreserves ;

– de afhankelijkheid van andere landen en regio’s
verminderen, in het bijzonder van Wallonië ;

– de efficiëntie van de drinkwatersector verzeke-
ren door, onder meer, een rationalisering van de
kostenstructuur van de drinkwatermaatschap-
pijen en een doorgedreven samenwerking van
de verschillende sectoren uit de watervoorzie-
ningssector.

Tevens werd nagegaan in welke mate de beleidsuit-
voering inspeelt op deze sterke en zwakke punten
om de doelstellingen te bereiken.

Het Rekenhof heeft daarbij o.m. vastgesteld dat de
drinkwatervoorziening in de huidige institutionele
context een nogal versnipperd bevoegdheidsdo-
mein is, met een gestaag toenemende spanning tus-
sen vraag en aanbod van drinkwater. Deze versnip-
pering brengt een zekere bedrijfseconomische en
organisatorische verscheidenheid met zich mee, die
de inzameling van uniforme gegevens, en dus ook
een adequate beleidsreactie, bemoeilijkt.

Bovendien is Vlaanderen, inzake drinkwatervoor-
ziening, nog gedeeltelijk afhankelijk van Wallonië.

Ten slotte blijven de kosten van de drinkwater-
maatschappijen en de watertarieven sterk stijgen.

De Vlaamse centrale overheid heeft recent ver-
scheidene initiatieven genomen om aan deze knel-
punten te remediëren. Deze maatregelen vertonen
de volgende kenmerken :

– ze zijn over het algemeen genomen consistent
met de eigen doelstellingen alsmede met deze,
geformuleerd door internationaal erkende au-
teurs, de OESO en de Europese Unie ;

– deze initiatieven komen meestal tot stand in een
overlegstructuur met de belangrijkste actoren in
het drinkwaterlandschap ;

– vele van deze beleidsacties bevinden zich nog in
een opstartfase, zodat de uiteindelijke beoorde-
ling van het effect ervan op dit moment niet kan
worden nagegaan ;

– evenwel is gebleken dat de omkadering van vele
initiatieven de nodige bijsturing vereist ; in dit
verband kan worden gewezen op het gebrek
aan mensen en middelen voor sommige acties
(bijvoorbeeld de acties 63 en 64 van het milieu-
jaarprogramma 1999), het niet altijd beschik-
baar zijn van de benodigde informatie en/of ge-
gevens om deze maatregelen te implementeren
(bijvoorbeeld de acties 75 en 76 zijn erop ge-
richt om de nodige basisgegevens te verzamelen
in verband met het aanbod van drinkwater), of
nog, het niet concreet invullen van de beleids-
maatregelen (bijvoorbeeld de te sluiten be-
heerscontracten met de Vlaamse drinkwater-
maatschappijen).

Het Rekenhof heeft onder meer aanbevolen :

– de acties van de milieujaarprogramma’s (bij-
voorbeeld in verband met de beheerscontracten
met de Vlaamse drinkwatermaatschappijen)
meer operationeel te formuleren ;

– uniforme basisgegevens te verzamelen door
de financiële rapportering van de kosten van
de diverse drinkwatermaatschappijen één-
duidig te maken of per doelgroep aanbod-
en vraaggegevens in te zamelen (de leiding-
waterdatabank) ;

– de stijgende tendens van de kosten en finan-
cieringsbehoeften in de prijs van het drink-
water in te calculeren ;

– de verbruikers over die stijgende prijs te in-
formeren en ze tot zuinig waterverbruik te
sensibiliseren.
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Mevrouw Vera Dua, Vlaams minister van Leefmi-
lieu en Landbouw, heeft op 13 oktober 1999 een
brief in dit verband naar het Rekenhof gestuurd
(bijlage 1). Het Rekenhof heeft op 15 februari 2000
aan de Vlaams Minister van Leefmilieu en Land-
bouw meegedeeld dat het de door de minister in
deze brief aangekondigde initiatieven verder zal
opvolgen.

A.3. Debat

Een lid vraagt wat in het artikel bedoeld wordt met
Aqualink ?

De heer Steven Wouters antwoordt dat het gaat
om een samenwerkingsovereenkomst tussen de
Antwerpse Waterwerken (AWW) en de Tussenge-
meentelijke Maatschappij Voor Watervoorziening
(TMVW). Het Rekenhof heeft echter geen zicht
op deze overeenkomst omdat de intercommunales
niet onderworpen zijn aan de controle van het Re-
kenhof. Enkel de Vlaamse Maatschappij voor wa-
tervoorziening (VMW) waarvan het Vlaams Ge-
west aandeelhouder is, wordt door het Rekenhof
gecontroleerd.

De heer Aviel Verbruggen verduidelijkt dat Aqua-
link inderdaad een project is van AWW en TMVW
om de waterbalans van de TMVW inzake aanbod
in orde te brengen.Concreet gaat het om een lei-
ding tussen Antwerpen en Oost-Vlaanderen. Hier-
door is de afhankelijkheid van de TMVW van
Waals drinkwater gevoelig gedaald. De afhanke-
lijkheid van Waals drinkwater is door Aqualink van
20 % naar 5 % teruggevallen. De kabinetschef stelt
verder dat de Vlaamse afhankelijkheid van Waals
drinkwater voor hem niet zo een belangrijk poli-
tiek thema vormt.

Een lid stelt in het artikel een zeer groot verschil
vast tussen het normenkader enerzijds en de ope-
rationaliteit van de beleidsuitvoering anderzijds. Er
is dus nog niet veel gerealiseerd op het terrein. Dit
lid vraagt of de afhankelijkheid van drinkwater van
niet-Vlaamse oorsprong nog steeds een probleem
vormt ?

De heer Aviel Verbruggen meent dat Aqualink het
grootste gedeelte van de importafhankelijkheid
heeft opgelost.

Hetzelfde lid leest in het artikel dat de kosten van
de drinkwatermaatschappijen én van de waterta-
rieven sterk stijgen. Vraag is of de normatieve
doelstelling om minder begoede gezinnen ook van
water te voorzien nog opgaat wanneer de prijs van
het drinkwater zo blijft stijgen.

De kabinetschef wijst erop dat in 1997 door het de-
creet van 20 december 1996 houdende bepalingen
tot begeleiding van de begroting 1997 de tarieven-
structuur inzake het drinkwater grondig werd ge-
wijzigd. Enerzijds werd per persoon 15 kubieke
meter gratis water gegarandeerd. Het resterende
waterverbruik dient dan duurder te worden be-
taald. De verhoging van de drinkwaterprijs bevor-
dert dan ook de doelstelling van het rationeel wa-
tergebruik. Wat nu wordt aangekondigd in de elec-
triciteitssector is reeds doorgevoerd in de watersec-
tor. De hervorming van de tarifering in de drink-
watersector is heel belangrijke sociale maatregel.
De spreker wijst ook op de administratieve kosten
die deze hervorming hebben teweeggebracht. Tel-
kens een gezin verhuist, dient bepaalde informatie
i.v.m. het waterverbruik van het gezin te worden
verwerkt in de een databank. De opvolging ervan
is een dure aangelegenheid.

De stijging van de kosten van de drinkwatermaat-
schappijen wordt ook de hoogte ingedreven door
de duurdere kostprijs van de sanering van het
water door de vervuiling van het water met pestici-
den en nitraten. Men heeft bijna altijd actieve kool-
filtratie nodig voor de behandeling van het drink-
water en dat is een dure zuiveringsmethode. De
achteruitgang van de waterkwaliteit is algemeen.

Een lid leidt daar uit af dat het aanmoedigen van
rationeel watergebruik permanent moet gebeuren.

Een lid vraagt in welke mate het technisch moge-
lijk is de waterheffingen te differentiëren in het
kader van het aanmoedigen van rationeel waterge-
bruik ?

De heer Aviel Verbruggen maakt een onderscheid
tussen hemelwater en grondwater. Hemelwater is
gratis. Voor het winnen van grondwater bestaat er
een grondwaterheffing.

Het beleid van deze Vlaamse regering bestaat erin
de Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening
ertoe aan te zetten meer de kaart te trekken van
het rationeel watergebruik. Soms volgt de VWM
de directieven onvoldoende op van de Vlaamse re-
gering omdat de VMW – die maandelijks overleg
pleegt met de voornaamste drinkwatermaatschap-
pijen – op dezelfde beleidslijn wenst te blijven als
de andere Vlaamse drinkwatermaatschappijen.

De kabinetschef wijst er verder op dat de Vlaamse
waterdistributiesector die nu nog grotendeels pu-
biek is momenteel gekenmerkt wordt door de pri-
vatiserings- en internationaliseringstendens. De
kans is niet denkbeeldig dat sommige drinkwater-
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maatschappijen in handen komen van buitenlandse
bedrijven. Het Vlaams Parlement dient zich te be-
zinnen in welke mate deze tendenzen wenselijk
zijn.

Wat de tarievenstructuur van de Vlaamse drinkwa-
termaatschappijen betreft wil de heer Aviel Ver-
bruggen het volgende kwijt :

– iedere drinkwatermaatschappij kent momenteel
eigen tarievenstructuren, de sector is dus niet
prijstransparant. Aan de sector is een voorstel
van rationalisatie van de tarievenstructuur ge-
vraagd. Dit voorstel kon nog niet worden inge-
wacht ;

– aan de sector zijn ook meer maatregelen ge-
vraagd inzake rationeel watergebruik ;

– de prijzendossiers moeten nog altijd aan prij-
zencommissie van het ministerie van Economi-
sche Zaken worden voorgelegd. Het probleem
daarbij is dat de drinkwatermaatschappijen
enkel mogen inroepen dat hun kosten stijgen.
Thesaurie- en investeringsplanning is in het dos-
sier aan de prijzencommissie van geen tel. Dit is
jammer te noemen. Bovendien dient elke drink-
watermaatschappij afzonderlijk zijn prijzendos-
sier in bij de prijzencommissie. De kabinetschef
is van oordeel dat de bevoegdheid inzake de
prijszetting voor drinkwatermaatschappijen
thuishoort op het regionale niveau.

Een lid meent dat op termijn de waterproblema-
tiek qua belang het petroleumprobleem naar de
kroon zal steken.

De commissie oordeelt dat teveel cijfergegevens
ontbreken om met kennis van zaken een aantal
aanbevelingen te formuleren. Deze gegevens moe-
ten betrekking hebben op :

– de productie van het water ;

– de oorsprong van het water ;

– de distributie van het water ;

– de prijs van het drinkwater en de tariefstructu-
ren van het drinkwater.

Een lid vraagt of het water dat gebruikt wordt in
de textielsector opnieuw kan worden aangewend ?
De textielsector staat algemeen bekend als een bij-
zonder grote waterverbruiker.

De heer Aviel Verbruggen antwoordt dat dit niet
het geval is voor de natte textielsector. Daar is het
water niet meer voor hergebruik – zonder zuive-
ring – vatbaar.

De spreker suggereert dat de Subcommissie kennis
zou nemen van studies die onder zijn leiding zijn
gemaakt aan de Ufsia door onder meer de heer
Wim De Vos.1

Een lid heeft vragen bij de opmerkingen van het
Rekenhof inzake de versnippering van de drinkwa-
tervoorziening in Vlaanderen. Betekenen deze op-
merkingen een pleidooi voor schaalvergroting (bij-
voorbeeld één grote Vlaamse Watermaatschappij
met een duidelijke kostenstructuur) en/ of een plei-
dooi voor publieke verankering van de drinkwater-
sector ? Persoonlijk is dit lid voorstander van een
publieke verankering omdat water een basisbe-
hoefte is van de burger.

De heer Steven Wouters antwoordt dat het Reken-
hof heeft vastgesteld dat het drinkwaterbeleid in
Vlaanderen versnipperd is. Er zijn een twintigtal
verschillende soorten maatschappijen. Dit houdt
een aantal nadelen in :

– enkel de VMW wordt door het Rekenhof ge-
controleerd ;

– sommige maatschappijen zijn onderworpen aan
de wet op de boekhouding in ondernemingen
die dateert van 1975, anderen dan weer niet. Dit
brengt mee dat de waarderingsregels verschillen
zodat bijvoorbeeld de kosten anders worden ge-
boekt ;

– het is bijzonder moeilijk om uniforme gegevens
in te zamelen inzake verbruik omdat de defini-
tie van kleinverbruiker en grootverbruikers ver-
schilt naargelang de betrokken maatschappij.

Het Rekenhof spreekt zich niet uit over de vraag
of één grote Vlaamse watermaatschappij noodza-
kelijk is. Wel leidt de huidige versnippering tot pro-
blemen zoals het uniform kunnen inzamelen van

15 Stuk 669 (2000-2001) – Nr. 2

1 Janssens I., Van Mol M. en  Verbruggen A., Drinkwa-
terbeleid : databasis en prijszettingscenario’s, Working
paper n° 3, DSTEM, May 1997.

De Vos W. en Verbruggen A., Eindrapport 1999 :
MIRA-S 2000 Model Huishoudelijk Waterverbruik,
Working paper n° 21, DSTEM, december 1999.

Verbruggen A., Vanderstappen E., De Vos W., Dumor-
tier, J. Valcke, P. Stevens D., Utility regulation in Bel-
gium, Privatisation International, 2000 series volume 1,
pp. 60-69. 



gegevens. Sommige landen en regio’s zijn overigens
nog meer versnipperd dan het Vlaamse Gewest.
Sommige internationale studies pleiten voor het
publiek houden van de productie van water en het
in private handen geven van de waterdistributie.

Wil men de kostenstijging onder controle houden
dan moet men over de juiste gegevens kunnen be-
schikken en daar is momenteel gebrek aan.Door
het gebrek aan vergelijkbare gegevens weet men
niet wie goed bezig is en wat de echte kosten zijn.

De heer Marcel Lauwers voegt hieraan toe dat de
keuze voor een overheidsmonopolie inzake water-
productie en –distibutie als dusdanig door het Re-
kenhof niet is onderzocht. Het is overigens niet de
taak van het Rekenhof om keuzes voor te stellen.

De heer Steven Wouters stipt aan dat de interna-
tionale tendens momenteel is dat water geen pu-
bliek goed is maar een privaat goed.

De heer Aviel Verbruggen wijst erop dat de Franse
drinkwatermaatschappijen niet zo versnipperd zijn
en de ambitie koesteren op de Vlaamse drinkwa-
termarkt door te breken.

B. VERVOLG OP 4 MEI 2000

Een lid meent dat na het aanhoren van de toelich-
ting door het Rekenhof, van de opinies van de heer
Aviel Verbrugghen en van de stellingen ingenomen
door de verschillende leden het goed zou zijn dat
de Subcommissie aanbevelingen zou formuleren.

In dit verband suggereert een lid om in de redactie
van aanbevelingen in elk geval op te nemen dat de
Vlaamse gemeenten zouden afzien van de intentie
om het boren van grondwaterputten te gaan belas-
ten. Dit grondwater heeft geen behandelingen
nodig om gebruikt te worden.

Een lid repliceert dat de keuze voor het aanleggen
van grondwaterputten kampt met twee
problemen :

1. de grondwatervervuiling in Vlaanderen is alge-
meen ;

2. ons lichamelijk gestel is niet meer bestand tegen
bacterieën die normalerwijze in niet-vervuild
grondwater voorkomen. Vooral zuigelingen
hebben daar problemen mee.

Het eerste lid meent dat het gebruik van grondwa-
ter selectief moet gebeuren.

Een ander lid meent dat eigen grondwaterwinning
vooral in de buitengebieden voorkomen. Het lid
beaamt de stelling van een vorige spreker inzake
de kwaliteit van het grondwater, maar wenst zich
ook te verzetten tegen pleidooien voor het onbe-
perkt oppompen van grondwater. Het lid heeft ook
kennis genomen van de voornemens van mevrouw
Vera Dua om de decretale initiatieven te nemen en
vraagt zich dan ook af wat de meerwaarde van
deze Subcommissie in deze nog kan zijn. Is de
meerwaarde van de Subcommissie eerder sturend
dan aanvullend ?

De Subcommissie antwoordt dat dit van de appre-
ciatie van de Subcommissie zelf afhangt.

Een ander element dat volgens sommige leden in
de eventuele opmerkingen dient te worden opge-
nomen is de problematiek van de kostprijs van het
drinkwater. Het totale gebrek aan transparantie in
de tarievenstructuur dient te worden aangekaart.
Niet alleen is de electriciteitsmarkt aan liberalise-
ring toe, de sector van de waterdistributie moet
volgen. De huidige drinkwatertarieven zijn veel te
hoog.

Dit lid stelt dan ook voor dat wordt aanbevolen dat
de kostprijs van het drinkwater voor de gezinnen
zou dalen. Vooral voor gezinnen die minderbegoed
zijn.

Een lid antwoordt dat water in de toekomst be-
langrijker zal zijn dat petroleum. Er is dan ook om-
zichtigheid gewenst met de aanbevelingen. Uit het
verslag van het Rekenhof kan worden afgeleid dat
de kennis over de grondwaterreserves in Vlaande-
ren bijzonder beperkt is. De inventarisering ervan
is hoogst noodzakelijk. Anderzijds is een beleid ge-
richt op de grootst mogelijke zuinigheid met water
zonder meer aangewezen.

Een lid heeft vragen bij het gebrek aan doorzich-
tigheid van de structuren van de watermaatschap-
pijen. Hetzelfde lid had graag de kostprijs gekend
van de zuivering van het grondwater en had ook
graag de oorsprong gekend van nitrieten in niet-
landbouwgebieden.

Een ander lid heeft vragen bij de versnippering van
de waterdistributiemaatschappijen. Deze versnip-
pering leidt tot hogere prijzen. Ook het onder-
scheid tussen huishoudelijk en niet-huishoudelijk
waterverbruik dient onder de loep te worden geno-
men. Tot slot houdt dit lid een pleidooi voor een
uniforme waterprijs. Dit lid hoopt dat deze elemen-
ten in de de aanbevelingen worden weerhouden.
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Een lid merkt op dat er in het verslag van het Re-
kenhof (pagina 436, laatste alinea) wordt gesteld
dat de afhankelijkheid van de Vlaamse drinkwater-
maatschappijen toeneemt in plaats van daalt zoals
aangegeven door de heer Aviel Verbruggen :
“Vlaanderen en zijn drinkwatermaatschappijen
worden inzake drinkwatervoorziening (winning en
aankopen) alsmaar afhankelijker van Wallonië en –
in mindere mate – van Nederland. Het koopt onge-
veer een kwart van zijn totale drinkwaterverbruik
aan of produceert het buiten Vlaanderen. Vlaande-
ren kan bijgevolg op dit moment niet autonoom de
kostprijs van het drinkwater bepalen.”. Ziet men
daar klaar in ? Heeft het project Aqualink hier
voor een deel soelaas gebracht ?

De heer Steven Wouters stelt dat het artikel van
het Rekenhof een synthese vormt van een grotere
studie die in 1999 werd afgerond. De cijfers waarop
het Rekenhof zich baseert, werden in 1998 verza-
meld en lopen tot 1997. De spreker herhaalt dat
het in deze sector moelijk is om betrouwbare gege-
vens vast te krijgen.

De cijfers waarover het Rekenhof beschikt zijn de
volgende :

1994 : 103 miljoen kubieke meter aankoop en pro-
ductie buiten Vlaanderen

1995 : 106 miljoen kubieke meter aankoop en pro-
ductie buiten Vlaanderen

1996 : 106 miljoen kubieke meter aankoop en pro-
ductie buiten Vlaanderen

1997 : 111 miljoen kubieke meter aankoop en pro-
ductie buiten Vlaanderen.

In relatie tot het totale verbruik in Vlaanderen
blijft de afhankelijkheid voor de geciteerde jaren
schommelen rond 25 %. De belangrijkste maat-
schappijen die water aankopen en/of produceren in
(voornamelijk) Wallonië zijn VMW, TMVW en
BIWM.

Te noteren valt dat het samenwerkingsverband
Aqualink pas na 1997 is opgestart en het effect
ervan dus niet te zien is in de voorliggende cijfers.

De heer Gilbert Foriers wijst nogmaals op het be-
lang van een zeer grondige inventarisatie qua ver-
bruik, winning en reserves aan drinkwater. Deze
aanbeveling loopt als een rode draad door dit arti-
kel. Door het samenwerkingsverband Aqualink is
de afhankelijkheid sterk teruggedrongen maar het

Rekenhof heeft geen cijfers die aantonen dat daar-
mee de afhankelijkheid tot 5 % zou zijn terugge-
bracht.

Een lid vraagt zich af of uit de volgende passage
van het artikel van het Rekenhof (pagina 437, eer-
ste alinea) mag worden afgeleid dat de Vlaamse
onafhankelijkheid enkele een kwestie van (veel)
centen is :

“Het voorontwerp van waterdecreet staat dan ook
investeringen in grote waterbouwkundige werken
zoals spaarbekkens en grote verbindingsleidingen
voor. Een dergelijke beleidsoptie heeft een enorme
financiële impact, waarvoor op dit moment noch
beleidskredieten, noch investeringsprogramma’s
zijn voorzien ? Bovendien ontberen het milieube-
leidsplan en de milieujaarprogramma’s acties die
het kader moeten scheppen voor de realisatie van
deze projecten.”. Vraag is dan wat dit moet
kosten ?

Een lid vraagt of de onafhankelijkheid van Vlaan-
deren inzake drinkwatervoorziening ten allen prij-
ze moet worden gewaarborgd. Deze spreker vraagt
zich ook af wat dit het Vlaamse Gewest wel zou
kosten.

Sommige leden vinden de doelstelling totale onaf-
hankelijkheid liefst maximaal ingevuld wordt.
Deze leden zien een verband tussen de graad van
afhankelijkheid en de prijs die men moet betalen.

Een lid oppert dat de problematiek van het drink-
water zeer goed vergelijkbaar is met de electrici-
teitsproblematiek.

Waarop wordt gesteld dat er op zich niet mis mee
is wanneer men een deel van zijn drinkwater van
buiten Vlaanderen betrekt. Importeren kan goed-
koper zijn dan zelf produceren. Bovendien dient
ook de vraag gesteld of dat het steeds zo duur
water moet zijn dat wordt verbruikt. Dit lid erkent
het grote belang van een volledige en consistente
databank over het waterverbruik met gegevens
over de doelgroepen en toepassingen. Een ander
lid sluit zich aan door te wijzen naar de in het arti-
kel van het Rekenhof geopperde mogelijkheid (pa-
gina 439, tweede alinea) dat “De Vlaamse overheid
verder zou kunnen streven naar een cascadege-
bruik van het water doorbedrijven. Middels een
dubbel circuit zouden regenwater, ongezuiverd op-
pervlaktewater en – vooral – gerecycleerd water in
industriële processen grondwater en leidingwater
kunnen vervangen.”.
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Een lid wijst ook op de Waalse waterbelastingen
die in de jaren tachtig werden ingesteld op de uit-
voer van water naar Vlaanderen. Een ander argu-
ment om te komen tot een grotere onafhankelijk-
heid is de vaststelling dat om de zoveel jaar ons
land getroffen wordt door een ernstige droogte
waarbij de overheid dient te verbieden dat grasper-
ken worden besproeid met leidingwater.

Een lid meent dat zulke erge vormen van water-
spilling absoluut dienen te worden vermeden. Er
wordt met het kostbare water omgesprongen pre-
cies alsof het gratis is.

Een lid wenst gezien de vaststellingen en aanbeve-
lingen die in het artikel van het Rekenhof worden
geformuleerd een gedachtewisseling te organiseren
met een aantal experts om een nog beter zicht te
krijgen op de problematiek. Het lid verwijst daarbij
naar het debat over de afhankelijkheid van Vlaan-
deren inzake drinkwater en de tweespalt die het
Rekenhof waarneemt tussen een Europese privati-
seringstendens en het streven naar Vlaamse veran-
kering van de drinkwatervoorziening.

De Subcommissie beslist een gedachtewisseling te
organiseren met een aantal experts over de ver-
schillende thema’s :

– de inventarisatie van vraagzijde en aanbodzijde
inzake drinkwater : de oprichting van een lei-
dingwaterdatabank ;

– de evolutie van de kostprijs van het drinkwater ;

– de problematiek van het gebrek aan transparan-
tie in de tarificatie van het drinkwater ;

– de verspilling van drinkwater en het beleid inza-
ke rationeel watergebruik ;

– de afhankelijkheid van de productie en aan-
koop van drinkwater buiten Vlaanderen ;

– de vraag naar de noodzaak van Vlaamse veran-
kering van de waterdistributiebedrijven ;

– kan het overheidsmonopolie behouden blijven
gezien de Europese privatiseringstendens ;

– de economische omvang van de drinkwatersec-
tor.

C. HOORZITTINGEN OP 17 JANUARI EN 14
FEBRUARI 2001

Op 17 januari en 14 februari 2001 werden twee
hoorzittingen georganiseerd met :

– de heer Paul Thomas, afdelingshoofd Water,
Aminal ;

– de heer Didier D’Hont, adjunct van de direc-
teur, Aminal ;

– de heer Stan Beernaert, directeur-generaal,
Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening
(VMW) ;

– de heer Ludy Modderie, directeur-generaal, Tus-
sengemeentelijke Maatschappij der Vlaanderen
voor Watervoorziening (TMVW).

De verslagen van deze hoorzittingen vindt men in
bijlagen 2 en 3.

Op deze hoorzittingen waren ook leden van de
Commissie Leefmilieu, Natuurbehoud en Ruimte-
lijke Ordening aanwezig evenals mevrouw Vera
Dua, Vlaams minister van Leefmilieu en Land-
bouw.

D. Redactie van een voorstel van resolutie

De Subcommissie heeft zich op de vergaderingen
van 22 februari, 8 maart en 17 april 2001 gebogen
over de redactie van een voorstel van resolutie
houdende de drinkwatervoorziening in Vlaande-
ren.

Op 17 april 2001 werd het ontwerp van voorstel
van resolutie eenparig aangenomen.

Het wordt als het voorstel van resolutie van de
heren Johan Weyts, Stefaan Platteau, Herman De
Reuse en Lucien Suykens, mevrouw Ann De Mar-
telaer en de heer Chris Vandenbroeke betreffende
de drinkwatervoorziening in Vlaanderen ingediend
(Parl. St. Vl. P. 2000-01, nr. 669/1).
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BIJLAGE 1

brief van 13 oktober 1999 van mevrouw Vera Dua,
Vlaams minister van Leefmilieu en Landbouw 

aan de Eerste Voorzitter van het Rekenhof 
betreffende de behandeling van de hofbrief van het Rekenhof,

ref. N 12-1.548.729.1 B1 van 29/06/99
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ministerie van de Vlaamse Gemeenschap 
afdeling Water 

Belliardstraat 4 - 6, 1040 BRUSSEL 
02/550.20.60 - Fax.: 02/550.20.65 

Het Rekenhof 
T.a.v. de Eerste Voorzitter 
De heer J. Van de Velde 
Regentschapsstraat 2 
1000 Brussel 

Uw kenmerk 
,2_,12-1.548.723 El 

ons kenmerk bijlagen 

vragen naar telefoonnummer datuzm 
Didier D'hont 02/550.20.07 

Betreft: behandeling van de hofbrief van het Rekenhof, ref. N 
12-1.548.729 Bl van 29/06/99 

Als bijlage vindt u het antwoord op de hofbrief van het 
Rekenhof, handelend over de drinkwatervoorziening in Vlaanderen 
(een sterkte-zwakte analyse). 

De Vlaams minister van Leefmilieu en Landbouw 

:ï - -9 \ ;? 4 50 :- . ‘. 

VERA DUA 
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De drinkwatervoorziening in Vlaanderen : een sterkte- 
zwakte analyse 

Opmerkingen van Aminal, Afdeling water 

1. Inleiding 

Pagina 6 : hernieuwing en handhaving van de grond- en 
oppervlaktewaterreserves 

Rationeel watergebruik (zowel kwalitatief als kwantitatief) vormt één van de 
belangrijkste pijlers waarmee deze doelstelling moet gehaald worden. 

Naast de verontreiniging van het oppervlaktewater moet eveneens de 
verontreiniging van het grondwater (pesticiden, nitraten) onderzocht en 
aangepakt worden. 

Pagina 6/10 : De zeggenschap over het drinkwater, een levensnoodzakelijk en 
onvervangbaar product 

In de Europese Richtlijn 98/83/EG betreffende de kwaliteit van voor 
menselijke consumptie bestemd water wordt de volgende definitie gehanteerd : 
"voor menselijke consumptie bestemd water is al het water dat onbehandeld of 
na behandeling bestemd is voor drinken, koken, voedselbereiding of andere 
huishoudelijke doeleinden (...) ; al het water dat in enig 
levensmiddelenbedrijf wordt gebruikt voor de vervaardiging, de behandeling, 
de conservering of het in handel brengen van voor menselijke consumptie 
bestemde producten of stoffen (...)". Natuurlijk mineraalwater of water dat 
een geneesmiddel is valt niet onder deze richtlijn en dus niet onder deze 
definitie. Hier wordt dus in principe afgebakend voor welke 
gebruiksdoeleinden (drink-)water levensnoodzakelijk en onvervangbaar is. 
Drinkwater (of leidingwater) wordt echter voor verschillende doeleinden door 
de verschillende doelgroepen gebruikt (of misbruikt). Rationeel watergebruik 
(zowel het kwalitatieve als kwantitatieve luik) moet pogen die misbruiken in 
te perken. Er moet dus nagedacht worden over alternatieven (regenwater, 
grondwater, oppervlaktewater, afvalwater) voor verschillende, niet 
levensnoodzakelijke doeleinden van het leidingwatergebruik. Dit kan alleen 
maar wanneer op een integrale manier de problematiek aangepakt wordt en 
wanneer de kosten of prijzen voor watergebruik op een realistische en toch 
sturende manier aangepast worden. Voor huishoudens kan (voor wat betreft de 
kosten) het "gratis" leveren van 15 m3 per persoon per jaar (wat kan aanzien 
worden als de hoeveelheid die levensnoodzakelijk is) en de daaruit vloeiende 
prijsstijgingen voor het meerverbruik hiervoor als een eerste stap aanzien 
worden. 

Integraal waterbeleid moet inderdaad worden gesteund op samenwerking, 
integratie van beschikbare middelen, schaalvergroting en overleg met alle 
actoren die actief zijn de Vlaamse drinkwatersector. Een schaalvergroting 
wordt echter door de drinkwatermaatschappijen - vaak uit eigenbelang - 
afgewezen. De denkpiste van schaalvergroting werd immers in het 
studiesyndicaat water ter sprake gebracht, maar werd op vraag van de 
drinkwatermaatschappijen niet in de finale aanbevelingen opgenomen. 

In de aanbevelingen wordt de creatie van overlegstructuren vermeld. Op 
verschillende niveaus wordt reeds overleg gepleegd met de 
dr,inkwatesmaatschappijen (VIWC, SVW, Belgaqua, etc.). In het ontwerpdecreet 
integraal waterbeheer wordt zelfs nog een nieuw overlegcomité voorzien. 
Opdat al de comités en commissies niet naast elkaar (of zelfs 
contraproductief) zouden werken, is een beperking van de wildgroei van 
dergelijke overlegstructuren noodzakelijk. Het belangrijkst is dat er één 
goed werkend en goed georganiseerd overlegcomité komt. Het probleem stelt 
zich voornamelijk in het feit dat de Vlaamse overheid momenteel geen 
decretale basis heeft om de drinkwatersector onder druk te zetten of zelfs 
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om hen basisgegevens op te vragen (zie verder). Het voorontwerp van 
waterdecreet moet dan ook op dat vlak verder uitgebouwd worden. 

2.1. De spanning tussen vraag en aanbod (pagina 7/12/13) 

Momenteei is er nog weinig cijfermateriaal gekend over de spanning tussen 
vraag en aanbod. Het totale leidingwatergebruik is redelijk goed gekend, 
maar voor wat betreft het gebruik van andere bronnen door de diverse 
doelgroepen (landbouw, industrie en huishoudens) zijn er momenteel nog te 
weinig gegevens beschikbaar. Ook de aanbodzijde (hoeveel kan er per 
watervoerende laag of per waterloop gewonnen worden zonder dat er verdroging 
optreedt) moet nog onderzocht worden. De eerste stappen hiervoor werden 
reeds gezet in kader van verschillende acties van het M.ilieubeleidsplan 
1997-2001. 

De conclusie dat de vraag naar drinkwater in de toekomst eerder zal stijgen 
dan dalen is waarschijnlijk voorbarig. Een evaluatie van de cijfers geeft 
aan dat het leidingwatergebruik sinds het begin van de jaren 90 
gestabiliseerd is. Jaarlijks zijn er evenwel kleine schommelingen te zien. 
In hoeverre dit met externe factoren, zoals klimatologische omstandigheden, 
te maken heeft is niet wetenschappelijk onderbouwd, maar kan wel vermoed 
worden. In ieder geval is het zo dat de drinkwatermaatschappijen een 
verbruiksdaling merken in 1998 t.o.v. 1997. Of dit een blijvende trend is is 
niet zeker. 

De kennis van het drinkwaterverbruik per doelgroep is inderdaad gebrekkig. 
Hiervoor werden recent door de administratie reeds enkele initiatieven 
genomen (enquête bij huishoudens in Vlaanderen ; enquête bij industrie en 
landbouw in de provincie Antwerpen). De resultaten hiervan zullen pas eind 
1999 beschikbaar zijn. Niettemin blijft dit een pijnpunt en moet in de 
toekomst verder onderzoek prioritair ondersteund en uitgevoerd worden. Een 
wettelijke verplichting van de drinkwatermaatschappijen om (op een uniforme 
manier) het drinkwaterverbruik aan de administratie over te maken is ook 
hiervoor noodzakelijk. De administratie ondervindt immers jaarlijks 
moeilijkheden bij het inzamelen van deze basisgegevens bij de 
drinkwatermaatschappijen. 

Pagina 8 1 een interne versnippering en gebrek aan overleg maakt de Vlaamse 
drinkwatersector ook kwetsbaar voor buitenlandse maatschappijen. De Europese 
markt wordt immers voor verschillende producten opengesteld zodat het niet 
ondenkbaar is dat in de toekomst grote buitenlandse maatschappijen zullen 
proberen om een voet te krijgen in de Vlaamse drinkwatersector. 

Pag. 12 : het aanbod van drinkwater in Vlaanderen 

Ongeveer 20% van het Vlaamse drinkwater wordt ingevoerd. Het gros ervan is 
inderdaad afkomstig uit Wallonië. (hetzij via aankoop hetzij via eigen 
winningen van de Vlaamse drinkwatermaatschappijen). Daarnaast wordt ongeveer 
2,5 miljoen m3 per jaar uit Nederland ingevoerd. In de toekomst zal de 
invoer dalen door een overeenkomst tussen AWW en TMVW (Aqualink). 
Het feit dat grondwaterwinningen voor drinkwaterproductie gebruikt worden 
hoeft niet altijd een probleem te zijn. De verdrogingsproblematiek is immers 
streekgebonden. Het is wel zo dat in die streken waar de aquifers aan 
verdroging onderhevig zijn, de grondwaterwinningen moeten beperkt worden. In 
eerste instantie moet dan gedacht worden aan een vermindering van 
grondwaterwinningen voor die doeleinden waarvoor de kwaliteit niet geschikt 
(of beter : te goed) is. Hiervoor moeten alternatieven gezocht worden. 
Daarnaast zijn er nog heel wat illegale grondwaterwinningen die moeten 
opgespoord worden. Regularisatie, verbalisatie en/of stopzetten van deze 
winningen zijn de verschillende opties voor deze winningen. Pas wanneer een 
sluitende databank voor grondwaterwinningen op poten is gezet, kan effectief 
een duidelijk grondwaterbeleid gevoerd worden. 
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Pag. 14 : de aanbevelingen 

Terecht wordt aangeduid dat .acties 75 en 76 prioritaire voorwaarden zijn om 
te kunnen starten met een effectief drinkwaterbeleid. Hieraan wordt 
momenteel door de administratie hard gewerkt. Het opstellen van een 
dergelijke databank is echter niet mogelijk zonder de medewerking van de 
drinkwatermaatschappijen. Door een uitbreiding van het voorontwerp decreet 
integraal waterbeheer moet de verplichting van gegevensoverdracht van kracht 
worden. Drinkwatermaatschappijen zijn immers niet altijd geneigd om hun 
"bedrijfsgegevens" aan de administratie over te maken. Indien deze 
wettelijke verplichting er niet is, dan zal het drinkwaterbeleid altijd 
achter de feiten aan lopen wegens een gebrek aan recente informatie. 

De opsomming van de mogelijke maatregelen aan de vraagzijde en aanbodzijde 
is een correcte weergave van de mogelijkheden. Hiervoor kan verwezen worden 
naar de maatregelen die voorgesteld worden in het milieubeleidsplan 1997- 
2001 omtrent rationeel watergebruik. De verdere uitbouw van spaarbekkens is 
echter niet altijd evident. Oppervlaktewaterwinning neemt immers heel wat 
ruimte in (wat niet altijd beschikbaar is in Vlaanderen). Daarnaast is de 
kwaliteit van oppervlaktewater (momenteel nog altijd) slechter dan die van 
grondwater zodat heel wat meer zuiveringsinspanningen (en kosten) nodig 
zijn. Daarnaast moet.rekening gehouden worden met de verbruiksevolutie in de 
toekomst. De prognoses, zoals gemaakt in het begin van de jaren 90 blijken 
een veel te sterke stijging van het drinkwaterverbruik te hebben voorspeld. 
Een voorzichtig omspringen met de investeringen is dan ook aangewezen. 

De mogelijkheden van de ontzilting van -z;eewater zijn afhankelijk van de 
kostprijs van ultramembraanfiltratie (en in concrete van de kostprijzen van 
de membranen). Momenteel wordt onderzocht in hoeverre afvalwater kan 
gezuiverd worden met membraantechnieken tot drinkwater. Dezelfde techniek 
zou kunnen toegepast worden voor ontzilting van zeewater. Een bijkomend 
probleem is de afvalproductie. Momenteel is echter de kostprijs voor het 
ontzilten van zeewater te hoog in vergelijking met de andere mogelijkheden 
(grond- en oppervlaktewaterwinningen). Momenteel wordt dit door de 
drinkwatersector niet in overweging genomen. 

2.2. De afhankelijkheid van andere regio's en staten (pag. 17 e.v.) 

Vlaanderen kan zelf niet volledig autonoom de kostprijs van het verbruikte 
drinkwater in Vlaanderen bepalen omdat het vaststellen van de 
drinkwaterprijs een federale materie is. De prijzen worden voorgesteld door 
de drinkwatermaatschappijen (Raden van Bestuur, of anders gezegd de 
gemeentelijke partners). De Vlaamse Regering heeft hier dus weinig of geen 
zeggingskracht, zodat het beleidsinstrument "prijszetting" als regulerende 
kracht voor rationeel watergebruik niet of nauwelijks kan gebruikt worden. 

2.3. De voor- en nadelen van de verschillende organisatievormen in de 
drinkwatersector en de invloed van de monopolievorming in de 
drinkwatervoorziening 

De drinkwatervoorziening is inderdaad een monopolie van de overheid, met 
dien verstande dat het hier gaat om de gemeentelijke overheid. Of de privé- 
sector de watervoorziening efficiënter kan organiseren wordt vanuit 
verschillende bronnen tegenstrijdig beantwoord. De drinkwatersector beweert 
dat de privatisering alleen maar nadelen heeft. De privatisering in Groot- 
Brittannië wordt hiervoor aangehaald. De geprivatiseerde sector wordt echter 
door een heel strenge wetgeving (inclusief strafmaatregelen) in goede banen 
geleid. Beleidsverantwoordelijken uit Engeland wijzen op deze strenge 
controle en blijken toch tevreden te zijn over de werking van de 
drinkwatersector. Daarnaast moet gewezen worden op het feit dat de privé7 
sector (via Electrabel) voor bepaalde diensten in bepaalde gebieden reeds 
een flinke poot in de drinkwatersector heeft. Toch is ook hier aandacht 
geboden : de oprichting en werking van Aquafin in de afvalwaterzuivering is 
bijvoorbeeld niet om fier over te zijn. De toenemende politieke druk de 
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laatste'jaren om de watersector à la Aquafin te privatiseren heeft de 
onderlinge verstandhouding en dialoog tussen het Vlaamse Gewest en de 
drinkwatersector zeker niet bevorderd. 

3. Opportuniteit : de ontwikkeling van de technologie 

Actie 63 van het milieubeleidsplan vertoont inderdaad een te bescheiden 
financieel karakter. Na interne verschuivingen is het budget vanuit het 
milieubeleidsplan opgetrokken tot 21 miljoen werkingskosten. Dit is evenwel 
'nog altijd te weinig om een langdurige, doorgedreven, nuttige en efficiënte 
campagne rond rationeel watergebruik te voeren. Momenteel zijn hieromtrent 
onderhandelingen bezig (in het kader van het VIWC subcomité watergebruik) om 
een financiële en inhoudelijke input te krijgen vanuit de VMM en vanuit de 
drinkwatersector. Samenwerking met de sector houdt dus in dat de campagne op 
een coherente en consistente manier moet gevoerd worden. In hoeverre de 
drinkwatersector echter wenst te participeren aan deze campagne en 
beleidslijn valt nog af te wachten. Alhoewel een drinkwatermaatschappij een 
"nutsbedrijf" is en het algemeen belang voorop moet stellen, wordt de 
laatste jaren vaak vanuit een puur bedrijfseconomische hoek geredeneerd, wat 
een algemeen maatschappelijk gegeven is. 

Een campagne rond rationeel watergebruik mag niet een éénmalige opstoot 
worden. Sensibilisatie van de bevolking is immers een werk van lange adem. 
De inspanningen die momenteel geleverd worden moeten in de toekomst dan ook 
voortgezet worden en blijvend opgenomen worden in volgende 
milieubeleidsprogramma's. 

4. Bedreigingen 

4.1. De interne versnippering 

De wettelijk verankerde gemeentelijke bevoegdheid van de 
drinkwatervoorziening leidt inderdaad tot 22 waterleidingbedrijven. 
Schaalvoordelen blijven inderdaad waarschijnlijk achterwege, alhoewel dit 
niet gestaafd kan worden door een wetenschappelijke studie. De slagkracht om 
in het nieuwe Europa buitenlandse (privé-)investeerders in de toekomst de 
pas af te snijden is in sommige gevallen dan ook laag. In ieder geval is het 
zo dat in Wallonië de versnippering van het drinkwaterlandschap nog groter 
is (meer dan 100 waterleidingbedrijven). In Nederland daarentegen ziet men 
een evolutie naar grotere bedrijven, die min of meer op provinciale leest 
gestoeld zijn. 

Het aantal waterleidingbedrijven en hun verschillende organisatievormen en 
juridische structuren moet in de toekomst geüniformiseerd worden zodat 
benchmarking mogelijk wordt. Het opstellen van beheerscontracten (zoals 
gesteld in het ontwerpdecreet) moet immers eveneens inhouden dat op een 
uniforme en consistente manier de werking van de drinkwatermaatschappijen 
kan beoordeeld worden. De werking moet niet alleen bedrijfseconomisch 
geëvalueerd worden, maar tevens moeten ondermeer de milieuzorg, de 
klantvriendelijkheid, de kwaliteit en de leveringszekerheid van drinkwater 
bekeken worden. Deze beoordeling zou dan moeten leiden tot beloning of 
sanctionering. Momenteel is dit nog op een onvoldoende wijze in het 
voorontwerp van decreet ingevuld. De coördinatie hiervan kan perfect 
gebeuren door de administratie, zolang er maar door het beleid prioriteit 
aan wordt gegeven en dus voldoende mensen en middelen hiervoor uitgetrokken 
worden. Op die manier wordt de onafhankelijkheid van het controle-orgaan én 
de continuïteit van het drinkwaterbeleid verzekerd. 

4.2. de kostenelementen en bijhorendé financieringsproblematiek 

4.2.1. De kostenelementen 

Het moge duidelijk zijn dat de elementen, beschreven in pagina 21, allemaal 
voorwerp moeten uitmaken van het beheerscontract, zoals gesteld in het 
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voorontwerp van waterdecreet: Daarnaast moet de verplichting om aan 
maatstafconcurrentie (benchmarking) mee te werken eveneens in het 
voorontwerp van waterdecreet..(eventueel via de beheerscontracten) 
ingeschreven worden (zie ook hierboven). 

4.2.2. De financieringsproblematiek 

De toekomstige investeringsbehoeften van de drinkwatermaatschappijen moeten 
deel uitmaken van het strategisch plan voor de watervoorziening, zoals 
beschreven in actie 61 van het milieubeleidsplan. Dit kan natuurlijk maar 
wanneer enerzijds de sector voldoende gegevens levert en anderzijds de 
vraag-aanbodspanning gekend is zodat een dergelijk plan geen dode letter 
blijft. 

4.3. De watertarieven : mogelijke prijsstructuren en prijseffecten 

De vaststelling dat de prijzen voor een jaarlijks verbruik van 120 m3 in 
1997 gestegen zijn met minimaal 28% en met maximaal 93% is betwistbaar. De 
vergelijking van de prijzen in 1996 en 1997 kan immers enkel en alleen maar 
gebeuren op basis van het jaarlijks verbruik én de gezinssamenstelling. De 
gratis levering van 15 m3 per persoon per jaar moet immers ingecalculeerd 
worden, wat betekent dat bijvoorbeeld voor een gezin van 2 personen de prijs 
voor 120 m3 compleet verschillend is dan voor een gezin van 4 personen. Bij 
een rationeel watergebruik zullen sommige gezinnen minder betalen dan 
voorheen, terwijl grote verbruikers (verspillers ?) meer zullen betalen dan 
voorheen. Hetzelfde argument geldt voor de studie van het National Utility 
Service. Daarnaast moet opgemerkt worden dat de tarieven in Wallonië, 
Brussel en Vlaanderen verschillend zijn aangezien in Wallonië en Brussel de 
regeling van 15 m3 per persoon per jaar niet bestaat. 

Los van het feit dat momenteel de Federale prijzencommissie onmogelijk kan 
nagaan of de voorgelegde kostenverantwoordingen geen kosteninefficiënties 
bevatten, moet eveneens gesteld worden dat wanneer het Vlaams Gewest geen of 
weinig invloed kan uitoefenen op de prijszetting, dit een hypotheek zet op 
het beleid m.b.t. rationeel watergebruik. 

In de aanbevelingen wordt de noodzaak vermeld van gestructureerde 
rapporteringlijnen tussen de bevoegde centrale overheid en de 
drinkwatermaatschappijen. Momenteel bestaat hier geen enkele wettelijke 
basis voor. 

De noodzakelijke sensibilisatiecampagne, zoals voorgesteld op pag. 35, wordt 
momenteel door de afdeling Water van Aminal gestimuleerd en gecoördineerd. 
Er zal gestart worden vanuit een herkenbaar overkoepelend "parapluconcept". 
Daarna zal de campagne thematisch gericht worden naar specifieke doelgroepen 
(industrie, huishoudens, landbouw, etc.). Elk thema en elke doelgroep 
vereist een eigen aanpak. Het parapluconcept waarborgt evenwel de 
herkenbaarheid. Om effectief een gedragsverandering bij die verschillende 
doelgroepen te bekomen is een multimediale lange-termijncampagne 
noodzakelijk. Momenteel is inderdaad de voorziene begroting te beperkt. Om 
resultaten te boeken zal een uitbreiding van de financiële middelen 
jaarlijks voorzien moeten worden. Om dit zo efficiënt mogelijk te doen is 
een afstemming tussen de diverse partners in de drinkwatersector 
noodzakelijk. In hoeverre de drinkwatermaatschappijen deze zienswijze zullen 
volgen en effectief zullen bijdragen aan de campagne, zal pas eind 1999 
blijken wanneer de onderhandelingen tussen de administratie, de VMM en de 
drinkwatermaatschappijen zullen afgerond zijn. 
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SUBCOMMISSIE VOOR FINANCIEN EN BE-
GROTING

Vergadering van woensdag 17 januari 2001

Voorzitterschap van de heer Stefaan Platteau, com-
missievoorzitter 

– De vergadering wordt geopend om 10.11 uur.

De voorzitter : Aan de orde is een hoorzitting met
vertegenwoordigers van Aminal en van twee drink-
watermaatschappijen.

– De heer Lucien Suykens wordt tot tweede ver-
slaggever benoemd.

1. Toelichting door de heer Paul Thomas, afde-
lingshoofd Water, Aminal

Mijn uiteenzetting past in het kader van de sterkte-
zwakte-analyse in verband met de drinkwatervoor-
ziening die werd uitgevoerd door het Rekenhof.
Sinds het opstellen van deze analyse in 1999 is er
heel wat veranderd, onder meer op juridisch vlak.
Pas op 23 oktober 2000 werd de kaderrichtlijn 2060
van de EEG tot vaststelling van een kader voor de
communautaire maatregelen goedgekeurd. Op het
ogenblik dat het Rekenhof zijn analyse maakte, lag
er enkel nog een ontwerptekst voor. Deze tekst
werd echter op heel wat punten aangepast. De ka-
derrichtlijn legt onder andere een verplichte terug-
winning van de kosten voor waterdiensten op en
een verplichting om te zorgen voor een goede
grondwatertoestand.

In 1999 werd een voorontwerp van decreet voor in-
tegraal waterbeheer uitgewerkt onder toenmalig
minister van Leefmilieu Theo Kelchtermans. Dit
voorontwerp werd nooit afgewerkt. Het bevatte
onder meer clausules in verband met beheersover-
eenkomsten met drinkwater-maatschappijen. Mo-
menteel wordt op initiatief van minister Vera Dua
gewerkt aan een nieuw kaderdecreet voor inte-
graal waterbeheer in het kader van het strategisch
project voor integraal waterbeheer. Op 3 novem-
ber 1998 werd de EEG-richtlijn 98/83 betreffende
de kwaliteit van drinkwater voor menselijke con-
sumptie goedgekeurd. In 1999 werd gewerkt aan
de omzetting van deze richtlijn. Er werd voorna-
melijk aandacht besteed aan de kwaliteit van het
water bestemd voor menselijke consumptie. Onder
andere modaliteiten als controle en verantwoorde-
lijkheden kwamen aan bod.

Pas midden 2000 werd in het kader van een voor-
ontwerp van decreet betreffende water bestemd
voor menselijke aanwending voorzien in beleids-
en beheersinstrumenten. Er wordt onder meer een
openbare-dienstverplichting ingevoerd, een regule-
ringsinstantie opgericht en er worden algemene en
bijzondere verkoopsreglementen vastgesteld. Zo
wordt een basis gecreëerd om aan de opmerkingen
van het Rekenhof, onder andere in verband met
dienstverlening en transparantie, gevolg te geven.

De administratie heeft een beleidsvoorbereidende
opdracht ten aanzien van de drinkwatersector. Om
die rol naar behoren te kunnen vervullen, dient zij
over een gedegen kennis van het watersysteem en
de watervoorraad te beschikken. Er worden im-
mers verschillende vragen opgeroepen. Zo moet
men aan de aanbodzijde te weten komen welk
water op welke plaats beschikbaar is, van welke
kwaliteit en voor welk soort gebruik. Aan de vraag-
zijde heeft men informatie nodig over wie welk
soort water nodig heeft en aan welke kwaliteitsei-
sen dat moet voldoen. Aanbod en vraag moeten
dus precies in kaart gebracht worden, waarna de
spanning tussen beide moet worden geëvalueerd.
Een gefundeerd beheer van de watervoorraden
vereist immers betrouwbare data. Daar komt men
aan door eigen metingen of door verplichte rap-
portering. Vervolgens ondersteunt het databeheer
ook het beleid. De gegevens kunnen dan aange-
wend worden om prognoses op te stellen en scena-
rio's te ontwikkelen. De onderdelen daarvan zijn :
de verhouding tussen grond- en oppervlaktewater,
kwantiteit en kwaliteit, duurzaam gebruik en duur-
zame voorziening. Op grond van dergelijke scena-
rio's kan men waterhuishoudingsplannen schrijven
voor heel Vlaanderen, in zijn geheel of per bekken,
evenals een strategisch plan voor de watervoorzie-
ning. Men kan daarmee ook specifieke doelgroe-
pen ondersteunen, zoals de drinkwatersector, die
op grond van de gegevens over de beschikbare
voorraden investeringsplannen kan voorstellen.
Duurzame exploitatie wordt dan mogelijk.

De vraag naar water kan opgesplitst worden naar-
gelang het type water dat de gebruiker wenst.
Water voor menselijke consumptie is al het water
dat onbehandeld of na behandeling bestemd is
voor drinken, koken, voedselbereiding of andere
huishoudelijke doeleinden, ongeacht de herkomst,
de winning en de distributie, het moet met het oog
op de volksgezondheid aan een groot aantal kwali-
teitseisen voldoen. Als het via leidingen wordt aan-
gevoerd, is de gemeente bevoegd, behalve voor de
prijs, waarvoor de federale overheid bevoegd blijft.
Distributie langs één net maakt controle gemakke-
lijker.



Water bestemd voor menselijke aanwending omvat
het water bestemd voor menselijke consumptie,
tweedecircuitwater en al het water dat aangewend
wordt voor huishoudelijke, agrarische of industrië-
le toepassingen, ongeacht de herkomst van het
water. De levering kan gebeuren door derden, bij-
voorbeeld drinkwatermaatschappijen. De opvang
kan ook door de eindgebruiker gebeuren. Momen-
teel is het meeste van dit water niet onderworpen
aan kwaliteitseisen. In hoeverre voor al deze soor-
ten water kwaliteitsnormen of andere voorwaarden
moeten opgelegd worden, staat nog ter discussie. In
elk geval moet rekening worden gehouden met de
algemene toestand van de watervoorraden en moet
het vergunningenstelsel zodanig geconcipieerd zijn
dat aan deze voorwaarde wordt voldaan.

De drinkwatersector is slechts een van de gebrui-
kers van water voor menselijke aanwending. Die
sector denkt in de eerste plaats bedrijfsecono-
misch : men wil een zo groot mogelijk volume ver-
kopen. Het is de overheid die meer aandacht heeft
voor het voorraadbeheer, voor de verhouding tus-
sen vraag en aanbod voor verschillende groepen.

Welk water is waar en in welke hoeveelheid ver-
gunbaar voor wie, dat is de cruciale vraag. Als de
voorraden op een bepaalde plaats ontoereikend
zijn, moet de overheid een keuze maken tussen te-
gengestelde belangen. Zijn er alternatieven voor
productie, aanvoer of invoer ? 

Voorraadbeheer en beleidsmatige keuzen moeten
daarop vertaald worden in een efficiënt en sturend
vergunningenbeleid en een sluitend controleme-
chanisme. Deze elementen vormen de kerntaken
van de administratie, in overleg met de vergunning-
verlenende overheid.

Voor water bestemd voor menselijke consumptie
moet gestreefd worden naar een uniforme tarief-
structuur voor heel Vlaanderen. Elke burger heeft
dezelfde rechten en plichten, zeker indien het gaat
om een natuurlijk goed dat van wezenlijk belang is
voor de volksgezondheid. Iedereen heeft recht op
een minimum aan geleverde openbare dienstver-
plichtingen en op een goede kwaliteit van het gele-
verde water voor een aanvaardbare, en dus liefst
gelijke prijs. De nood aan meer Vlaamse bevoegd-
heden op het vlak van tarifering moet dringend
aan de orde komen.

Het prijsbeleid voor drinkwater moet rekening
houden met de heffingen en de captatievergoedin-
gen voor grond- en oppervlaktewater. Beide moe-
ten sturend optreden, zodat op een duurzame ma-
nier water bestemd voor menselijke consumptie

geproduceerd, gedistribueerd en geconsumeerd
wordt.

Voor tweedecircuitwater en water dat aangewend
wordt voor huishoudelijke, agrarische of industrië-
le toepassingen geldt de band met heffingen en
vergoedingen natuurlijk ook. Moet de prijszetting
voor dit water zonder openbare dienstverplichtin-
gen en zonder kwaliteitseisen ook regionaal gere-
geld of gestuurd worden ? 

Het milieubeleidsplan 2 is in uitvoering. Hierin
worden een aantal sporen gevolgd om te komen
tot integraal waterbeheer en om de verdrogings-
problematiek aan te pakken. Een duidelijk gevolg
van de bijkomende middelen en mensen is een
sterke inhaalbeweging voor beleidsondersteuning
(dataverwerking en -beheer), voorbereiding en uit-
voering. Een goed voorbeeld is de sensibilisatie-
campagne Water : elke druppel telt. Wat betreft da-
tabeheer staan we zo ver dat we nog dit jaar een
aantal modelleringstudies over de watervoerende
lagen zullen opgestart worden : opnieuw een grote
stap voorwaarts voor onze kennis over het aanbod
van water. Men mag niet stoppen met het ter be-
schikking stellen van middelen en mensen. Dat
blijft noodzakelijk wil men niet opnieuw vervallen
tot de stiefmoederlijke behandeling van voorheen.
Duurzaam watergebruik vergt een administratie
die op beleids- en praktische vragen een antwoord
kan geven.

De heer Stefaan Platteau, voorzitter : De waterpro-
blematiek is een van de belangrijkste problemen in
Vlaanderen. Er zijn de prijzen, de versnippering, de
afhankelijkheid van Wallonië, de verspilling van
het water. Daarom moeten we het Rekenhof hel-
pen in hun zoektocht naar een betere omkadering.
Het is de bedoeling dat de studies van het Reken-
hof niet in de lade belanden. Daarom proberen we
via hoorzittingen en discussies tot aanbevelingen te
komen om een betere situatie te krijgen.

2. Toelichting door de heer Didier D’Hont, ad-
junct van de directeur, Aminal

Er zijn in Vlaanderen een twintigtal maatschappij-
en, die drinkwater leveren, 14 ervan zijn ook pro-
ducenten. Hun structuur is zeer divers : een paras-
tatale B, intercommunale verenigingen, gemeente-
lijke en stedelijke regies. Dit is een van de oorza-
ken van de verschillen. Drinkwater is slechts tot op
zekere hoogte een primair goed : men heeft niet
het recht het te verspillen. Het is noodzakelijk dat
men over een optimale hoeveelheid water van
goede kwaliteit en tegen een aanvaardbare prijs
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kan beschikken. Er moet eveneens aandacht zijn
voor goede dienstverlening, efficiënt beheer, mi-
lieuzorg en sociale aspecten.

Water is relatief goedkoop : het kost 5 centiemen
per liter drinkwater. Voor een ligbad betaalt men
ongeveer 6 frank. De waterfactuur bestaat uit een
vaste vergoeding, een gratis levering per gedomici-
lieerd gezinslid van 15 m3 per jaar en een prijs per
m3. De prijs per kubieke meter verschilt per drink-
watermaatschappij van 35 tot 90 frank. De heffin-
gen op grond- en afvalwater, en de energiekosten
geven het volledige beeld.

Elke drinkwatermaatschappij dient een econo-
misch dossier in bij het Comité der Prijzen. Dat ad-
viseert het ministerie van Economische Zaken, dat
uiteindelijk de prijswijzigingen toestaat. Het gaat
hier eigenlijk om beslissingen ad hoc, die geen lan-
getermijnvisie en harmonisatie toelaat en waarop
men moeilijk een beleid voor integraal waterbe-
heer kan baseren. Wij pleiten dan ook voor een
Vlaams prijzenbeleid en de overheveling van de
bevoegdheid naar Vlaanderen.

Het opstellen van een historische vergelijking van
de tarifering is niet gemakkelijk. Elke maatschappij
heeft zijn eigen tariefstructuur en sinds 1997 krijgt
elk gezinslid 15 kubieke meter per jaar gratis. Dat
zorgt ervoor dat de prijs per kubieke meter ver-
schilt per abonnee. Alleen via een typegezin kan
een vergelijking opgesteld worden. Een gezin van
vier personen met een verbruik van 156 kubieke
meter per jaar betaalt gemiddeld 6.714 frank. Dit is
slechts 100 frank meer dan in 1997. De prijs is sterk
afhankelijk van de woonplaats en verschilt zo sterk
door de verschillende productie- en distributiesitu-
aties. Er zijn verschillende types kosten : vaste kos-
ten, variabele kosten die variëren naar gelang de
hoeveelheid geproduceerd water, semi-variabele
en getrapte kosten. In Vlaanderen zijn de vaste
kosten de grootste. Het Rekenhof heeft terecht ge-
zegd dat het onmogelijk is een verantwoorde kos-
tenvergelijking tussen de drinkwatermaatschappij-
en te maken. Een maatstafconcurrentie is onmoge-
lijk : de kostenverschillen zijn niet direct verbon-
den aan verklarende factoren. Dit is niet alleen af-
hankelijk van economische factoren. Ook milieu-
zorg, kwaliteit en dienstverlening moeten in reke-
ning gebracht worden.

Een uniforme kostenberekening en rapportage zou
volgens ons verplicht moeten worden. Voorts moet
nagedacht worden hoe dit kan gecontroleerd wor-
den en wat de gevolgen zijn indien men niet vol-
doet aan de basisvoorwaarden. Voor een maatstaf-
concurrentie zijn er een aantal kritische succesfac-

toren, met name economische concurrentie en de
dienstverplichting. De regulerende instantie en de
betrokken administratie moet daarenboven over
voldoende bevoegdheden, middelen en mensen be-
schikken voor de controle. De prestaties van bin-
nen- en buitenlandse bedrijven moeten vergeleken
worden. Er moet ook een gedegen afrekenmecha-
nisme zijn voor diegenen die de maatstaf niet be-
halen. Zonder belonings- en bestraffingsstructuur
blijft een maatstafconcurrentie dode letter. Het
Vlaams Parlement en de Vlaamse regering moeten
ons inziens hun verantwoordelijkheid nemen.

De keuze tussen een overheidsmonopolie en libe-
ralisering of privatisering van de productie en/of
distributie, is afhankelijk van een aantal voorwaar-
den. Zo moeten we voorzichtig lessen trekken uit
buitenlandse ervaringen. De rapporten over het
Franse concessiesysteem, het Engelse geprivati-
seerde systeem en het Nederlandse publieke sys-
teem met provinciale bedrijven verschillen naarge-
lang de informatiebron. De belangrijkste les is dat
we geen enkel buitenlands systeem zomaar kunnen
kopiëren. Er zijn immers te veel lokale kenmerken.
We moeten ook rekening houden met het belang
van de consument, waarbij we de bestaande
machtsstructuren buiten beschouwing laten. Wij
pleiten terzake ook voor een politiek gesteund en
sterk controlemechanisme met ruime bevoegdhe-
den en voldoende mensen en middelen. Die instan-
tie is onderhevig aan maatstafconcurrentie.

We moeten het prijsbeleid in ieder geval vernieu-
wen. In eerste instantie moeten we werk maken
van een geïntegreerde waterfactuur die alle finan-
ciële aspecten omvat. Vervolgens moeten we na-
gaan in welke mate een eenvormige tariefstructuur
mogelijk en wenselijk is. Die tariefstructuur moet
de bevolking aansporen tot duurzaam waterge-
bruik. Men moet ook aandacht schenken aan min-
der begoeden.

Bij het omzetten van de Europese drinkwaterricht-
lijn – die ons toekomstig waterbeleid sterk zal
beïnvloeden -, kan de Vlaamse regering nadere re-
gels vastleggen voor de woningaansluiting, het aan-
sluitrecht en de tariefstructuur. Het uiteindelijke
doel moet duurzame watervoorziening en -gebruik
zijn. Daartoe moet de Vlaamse regering alle leve-
ranciers de openbare-dienstverplichting opleggen.
De leveranciers moeten op die manier duurzaam
gebruik promoten, de dienstverlening verzekeren,
naar milieuzorg streven en voor efficiënte kostprij-
zen zorgen. Daarnaast wordt een reguleringsin-
stantie opgericht die alle aspecten inventariseert.
Om vervolgens rapporten op te stellen, aanbevelin-
gen te doen en te evalueren. Deze instantie houdt
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zich ook bezig met de maatstafconcurrentie. De
sector moet ook verplicht worden een aantal gege-
vens bekend te maken aan de reguleringsinstantie
die evenwel aan het beroepsgeheim gebonden is.
De administratie moet ten slotte haar rol blijven
spelen.

Duurzaam watergebruik omvat een kwalitatief en
een kwantitatief aspect. Omdat het waterverbruik
moet dalen, is op initiatief van de afdeling Water en
in samenwerking met de VMM een sensibilisatie-
campagne gestart, namelijk Water : elke druppel
telt. Omdat de afdeling Waterwerken vond dat één
gezamenlijke campagne tot het beste resultaat zou
leiden werden in de voorbereidingsfase partners
gezocht. Maar na maanden onderhandelen beslis-
ten de drinkwatermaatschappijen uiteindelijk niet
in de boot te stappen. Deze campagne past in de
Actie 63. Het Rekenhof merkte terecht op dat 9
miljoen frank onvoldoende was en daarom hebben
wij in overleg met de Informatieambtenaar van de
Vlaamse overheid beslist om ongeveer 42 miljoen
frank eigen middelen te investeren. Uiteindelijk is
de campagne daardoor vergelijkbaar met campag-
nes als Durf Innoveren en de Vlaamse Infolijn.
Vorig jaar werden 1000 gezinnen ondervraagd over
hun watergebruik. De resultaten van deze enquête
zullen vergeleken worden met een nieuw uit te
voeren enquête eind dit jaar. Op die manier gaan
we het effect van de campagne meten.

De verschillende doelgroepen worden ook afzon-
derlijk aangepakt. Zo zal de bevolking via de
media, folders en brochures gewezen worden op
een aantal kwaliteits- en kwantiteitsaspecten, naast
een aantal andere aspecten als bijvoorbeeld de in-
stallatie van een dubbel leidingnet. Dat staat nog
ter discussie omdat het niet kan zonder woningen
te wijzigen. We moeten kosten en baten dus nauw-
gezet afwegen. Uit een Nederlandse haalbaarheids-
studie blijkt evenwel dat het – zonder rekening te
houden met verdroging – de milieubelasting met
enkele procenten doet dalen. Bovendien zou de
consument er niet weigerachtig tegenover staan.
We moeten daar dus eens over nadenken.

Een ander aspect is de vraag of bemetering tot be-
sparing leidt ? De prijselastictiteit van primaire le-
vensbehoeften is laag als er geen goedkoper alter-
natief voorhanden is. We kunnen ons evenwel af-
vragen of de tuin besproeien een primaire levens-
behoefte is. De situatie in Nederland leert ons dat
bemetering een besparing van ongeveer 10 procent
oplevert. Bovendien moet de burger alleen maar
het water betalen dat hij zelf gebruikt. Hij draait
dus niet langer op voor de verkwisting van ande-
ren. In het voorontwerp van decreet betreffende

water bestemd voor menselijke aanwending wordt
bemetering verplicht, zodat zowel de burger, de
overheid als de leverancier over meer informatie
zal beschikken. Dat zal de overheid toelaten haar
beleid beter te sturen.

Ook voor de landbouw en de industrie is een doel-
groepgerichte benadering gestart en worden prak-
tische besparingsmogelijkheden voorgesteld. Zo in-
ventariseren we samen met het BBT, het kennis-
centrum van de VITO, de beschikbare technologie
waarbij in de eerste plaats gedacht wordt aan die
sectoren die meest water verbruiken. Daarnaast
werken we aan een richtlijnenboek om bedrijven te
helpen onderzoeken hoe ze hun waterverbruik en -
kosten kunnen minderen.

Elke sensibilisatiecampagne moet gedurende een
aantal jaren gevoerd worden. We zijn vorig jaar op
Wereldwaterdag gestart. De volgende campagne
start dit jaar opnieuw op Wereldwaterdag. Het is de
bedoeling dat de campagne ook na MINA-II wordt
voortgezet en dat betekent dat we moeten blijven
zorgen voor mensen en middelen.

De afdeling Water heeft een leidingwaterdatabank
opgericht met gegevens van drinkwaterbedrijven,
enquêtes en studies. Het probleem is dat we die in-
formatie steeds moeten vragen en bijgevolg afhan-
kelijk zijn van de goede wil van de betrokken sec-
toren. Precies daarom moet de overheid de ver-
schillende sectoren verplichten rapporten op te
stellen.

De spanning tussen vraag en aanbod moet beke-
ken worden in functie van duurzaam watergebruik.
De drinkwatersector en de productiecentra zijn af-
hankelijk van de ruwwaterbronnensector. De hele
sector is de voorbije zeventig jaar geleidelijk aan
uitgebouwd. Dat gebeurde vaak op vraag van een
gemeentelijke overheid die vroeg om aangesloten
te worden op de openbare-watervoorziening. De
watervoorziening werd vroeger niet noodzakelijk
regionaal georganiseerd. Dat verklaart waarom de
VMV en de TMVW verschillende productiecentra
heeft in het Waals Gewest die water leveren aan
Vlaanderen. Dat is meteen een van de redenen
waarom Vlaanderen afhankelijk is van Wallonië.

De waterwinning is op hydrogeologische gronden
gespreid. Enerzijds zijn er streken in het Vlaams
Gewest zoals het Pajottenland en bepaalde delen
van West- en Oost-Vlaanderen met beperkte en
ontoereikende watervoerende formaties en ander-
zijds zijn er streken zoals de Limburgse en de Ant-
werpse Kempen, het Dijlebekken en de Maasvallei
die rijk zijn aan grondwater.
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Om op een onderbouwde manier in het systeem te
kunnen ingrijpen, heeft de afdeling Water een
meerjarenprogramma opgezet om een modelle-
ringstudie uit te voeren over de belangrijkste wa-
terlopen en stroomgebieden onder haar beheer om
vervolgens een hydrologisch computermodel
samen te stellen. Op die manier kunnen de effecten
van overstromingen en alle mogelijke peil- of de-
bietveranderingen ingeschat worden. Deze infor-
matie is nuttig voor de hele sector.De structurele
achterstand in het Vlaamse grondwaterbeleid
wordt stilaan ingehaald. Het thema Verdroging
wordt in het Milieubeleidsplan 1997-2001 op een
geïntegreerde manier behandeld. We hopen dat de
administratie in de toekomst even snel kan blijven
werken.

De voorzitter : Ik dank de beide heren voor hun in-
teressante uiteenzetting waaruit heel wat aanbeve-
lingen gepuurd kunnen worden.

3. Vragen van de leden en de minister en repliek
van de sprekers

Minister Vera Dua : Momenteel is de discussie
bezig over het voorontwerp van decreet betreffen-
de watergebruik voor menselijke consumptie. Als
de regering het goedkeurt, wordt het doorgestuurd
naar het parlement voor bespreking. Daarnaast
dient ook nog de adviesprocedure gevolgd te wor-
den. Als alles vlot verloopt, hebben we binnenkort
een nieuw decreet. Ik merk op dat een aantal ele-
menten van kritiek van het Rekenhof door dit
voorontwerp van decreet ondervangen worden. Ik
denk dan ook dat we een belangrijke stap vooruit-
zetten.

De voorzitter : Er is duidelijk beweging in de zaak.
Ik juich het initiatief van de minister dan ook toe.

De heer Chris Vandenbroeke : Ik ben blij te verne-
men dat er een decreet komt. Voorts ben ik tevre-
den dat u erin geslaagd bent om een hoorzitting te
organiseren over een primair goed zoals het water-
verbruik. Toch heb ik een aantal bedenkingen. Het
is vreemd dat er over een dergelijk cruciaal goed
zoals water zo weinig informatie beschikbaar is.
Europa schrijft nochtans voor dat het waterver-
bruik absoluut geïnventariseerd moet worden. De
vertegenwoordigers van Aminal stellen dat het
heel wat goodwill vergt om informatie te krijgen.
We hebben een minister die onder meer bevoegd is
voor statistiek. Kan de inventarisatie van het wa-
terverbruik niet mee in die bevoegdheid opgeno-
men worden zodat men niet langer van de goodwill
afhankelijk is ?

Voorts is het duidelijk dat er een uitgesproken af-
hankelijksgraad is voor het leveren en voor het
aanbod, met name een vierde van de totale behoef-
te. Tegelijkertijd krijgen we geen precieze informa-
tie. Neemt de afhankelijkheidsgraad toe of stabili-
seert die ? Wenst u daaraan iets te doen ? Aange-
zien water een primair goed is, lijkt me dat evident.
Men dient er rekening mee te houden dat er kos-
ten aan verbonden zijn. Er moet namelijk geïnves-
teerd worden. Is de regering van plan om daarvoor
de nodige middelen ter beschikking te stellen ?
Wat het industrieel gebruik betreft, merk ik op dat
de textielindustrie in bijvoorbeeld Zuid-West-
Vlaanderen een enorme massa water verbruikt.
Moet dat drinkwater zijn ? Kan er niet selectiever
tewerk gegaan worden ? Men dient de textielindus-
trie niet droog te leggen, maar het spreekt voor
zich dat er over nagedacht moet worden.

U stelt dat het moeilijk is om vergelijkingen te
maken met de buurlanden. Er is een andere manier
van werken. Er rijzen vragen zoals : is de sector al
dan niet geprivatiseerd ? Is er een werking van de
provincies ? Ook moet men te veel rekening hou-
den met plaatselijke aangelegenheden. U wilt wer-
ken met concurrentiemaatstaven, maar ik kan niet
opmaken wat de tekorten zijn om ten gronde een
vergelijking te kunnen maken.

De heer Jacques Timmermans : De geschetste uit-
gangspunten zijn terecht en passen in het geïnte-
greerde waterbeleid. Het klopt dat er een ontwerp
van decreet komt die de Europese richtlijnen ver-
taalt en waarin de verschillende invalshoeken ver-
werkt worden. Het duurt nog even vooraleer het
decreet in werking treedt. Daarom rijst de vraag
wat er onmiddellijk kan gebeuren op wetgevend
vlak in afspraak met de drinkwatermaatschappijen.
Ik ben ervan overtuigd dat een aantal zaken door
overleg en sturing op punt gezet kunnen worden.
Waar moeten we ons op fixeren om nu al aan het
werk te gaan ? 

Voorts stoort het me enorm dat de drinkwater-
maatschappijen afgehaakt hebben in de noodzake-
lijke sensibilisatiecampagne voor rationeel water-
verbruik. Hoe komt dat ? Het bewijst dat er struc-
tureel iets schort aan het beleid. Dat is typisch voor
de situatie waarin we ons bevinden. Daarnaast
dient men voor elementen zoals onder meer de
kosten-batenanalyse, de meterstand en het meten
van het individuele watergebruik in principe niet
op een decreet te wachten. Ik wil daarover bijko-
mende verduidelijking. Het gaat erom dat sensibili-
satie een enorm effect kan hebben. De psychologi-
sche druk moet groot genoeg zijn zodat men niet
langer zomaar de waterkraan opendraait.
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Mevrouw Isabel Vertriest : In de commissie voor
Leefmilieu, Natuurbehoud en Ruimtelijke Orde-
ning zijn er hierover al uitgebreide discussies ge-
voerd. Het is belangrijk dat er geen dubbel werk
gedaan wordt. Het valt op dat de drinkwatermaat-
schappijen niet mee willen werken aan het ratio-
neel waterverbruik. De overheid dient dan ook
sterker in te grijpen, aangezien water een van de
meest primaire goederen is.

Ik ben er voorstander van om meer oppervlakte-
water te gebruiken en het grondwater als reserve
te behouden. Wat is de verhouding tussen het ver-
bruik in het grond- en oppervlaktewater ? Voorts
stelt u dat de landbouw, de industrie en de huishou-
dens belangrijke actoren zijn. De toerismesector
stelt echter ook specifieke problemen, bijvoorbeeld
wat het verbruik in de piekmomenten betreft. Ook
voor die sector is er nood aan rationeel waterver-
bruik. Worden er terzake initiatieven genomen ? 

Voor het rationeel energieverbruik spelen structu-
rele elementen een rol. Een rijwoning verbruikt
bijvoorbeeld minder energie dan een villa, los van
het verbruik van de bewoners. Zijn er ook facto-
ren, buiten de dubbele leiding, die het waterver-
bruik verminderen dan wel verhogen ? Wat het
dubbele circuit betreft dient men op een andere
schaal te denken dan het drinkwatercircuit, name-
lijk meer plaatsgebonden. Voor de huishoudens
dient men bijvoorbeeld huis-, appartements- of so-
ciale woonwijkgebonden te denken, en voor de in-
dustrie terreingebonden. Zijn er terzake experi-
mentele projecten in samenwerking met onder
meer de industrie of de sociale huisvestingsmaat-
schappijen ?

De heer Paul Thomas : Een eerste probleem is de
informatie die we ter beschikking krijgen. Ik heb
hier niet de indruk willen wekken dat de drinkwa-
tersector de gegevens niet zeer goed bijhoudt maar
het is een feit dat er te weinig uniformiteit is.

Een voorbeeld hiervan is de begripsverwarring
rond huishoudelijk water en het huishoudelijke ge-
bruik van water. Over welke hoeveelheden gaat
het ? Deze kunnen immers verschillen op de ver-
schillende plaatsen. Welke gegevens zijn er daar-
over beschikbaar ? Individueel blijft men niet in
gebreke maar er zijn te weinig afspraken. We moe-
ten ons dus afvragen hoe we de gegevens ter be-
schikking krijgen en hoe we ze een uniform karak-
ter kunnen geven.

Wanneer spreken we bijvoorbeeld bij huishoude-
lijk water van huishoudelijk verbruik en wanneer
van industrieel ? Wanneer gaat het om grootver-

bruik ? De suggestie van de heer Vandenbroeke is
daarom goed. Laat ons de gegevens uniform
maken zodat ze kunnen gebruikt worden in be-
leidsvoorbereidend werk. Wij zijn vragende partij.

Ik heb een voorbeeld gegeven van de verschillende
soorten van verbruik. Het kan echter ook gaan om
infrastructuur. Wat zijn bijvoorbeeld de knelpunten
inzake de drinkwaterinfrastructuur ? Wat zijn de
debieten en piekdebieten die kunnen verwerkt
worden ? Volgens experten is een dag met mooi
weer aan de kust, een piekdag waarop er weinig ra-
tioneel met water wordt omgesprongen. Het pu-
bliek heeft hier te weinig aandacht voor. Dat is het
drama. We kunnen dus concluderen dat informatie
krijgen een probleem is zowel wat de uniformise-
ring als wat de doorstroming betreft.

Wat is afhankelijkheidsgraad voor Vlaanderen van
leveringen uit Wallonië en uit het buitenland ? Die
afhankelijkheid is historisch gegroeid. Voor de re-
gionalisering werd een infrastructuur aangelegd.
Deze investeringen worden nog steeds benut. Er is
voldoende kwaliteitsvol water beschikbaar uit Wal-
lonië. Maar volgens onze gegevens daalt de be-
voorrading uit Wallonië. Dat hangt samen met een
aantal belangrijke projecten inzake oppervlakte-
water in Vlaanderen. Een belangrijk project is bij-
voorbeeld het Lijnproject of het Kluizen II-project
van de Vlaamse Maatschappij voor Watervoorzie-
ning. De trend naar een afbouw van de watervoor-
ziening vanuit Wallonië is echter ingezet.

Laat het me vervolgens hebben over het indus-
trieel water en de textielsector. Het gebruik van
sokkelwater als water voor de textielsector is histo-
risch gegroeid. Sokkelwater is water uit één water-
voerende laag. Na uitvoerig overleg met de textiel-
sector kwam men tot de conclusie dat differentiatie
mogelijk is. Niet elke tak van de textielsector heeft
immers dezelfde waterkwaliteit nodig. Men moet
dus alternatieven kunnen aanbieden zoals bijvoor-
beeld de recuperatie van intern industriewater, re-
genwater, ruwwaterbronnen of oppervlaktewater.
Deze overschakeling op ander water betekent een
besparing. Het probleem is echter dat een specifie-
ke infrastructuur nodig is voor de toevoer en de
kwaliteit van dit water.

Inzake de aansluiting en de infrastructuur zijn er
een aantal projecten zoals bijvoorbeeld het Lei-
edal. Bovendien is er overleg met de drinkwater-
sector om te zien wat er mogelijk is. Voor de tex-
tielsector is dat cruciaal, zodat die zeer geïnteres-
seerd is.
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Wat de moeilijkheden met het buitenland betreft
laat ik het woord aan de heer D’Hont. Hij heeft
immers, in opdracht van de minister, de situatie in
Nederland en Frankrijk onderzocht. Vaak zijn er
hier problemen omwille van de spraakverwarring.
We moeten ons afvragen of we wel over dezelfde
zaken praten. Vergelijkingen zijn dus niet evident.

De heer Didier D’ Hont : Waarom is die maatstaf-
concurrentie zo belangrijk ? Elke maatschappij
heeft zijn eigen historiek en werkmethode ontwik-
keld. De burger heeft recht op een primair goed.
Hij mag dus van de maatschappijen verwachten dat
ze efficiënt gerund worden. Op dit ogenblik heeft
men echter geen zicht op het feit of maatschappij-
en al dan niet efficiënt werken.

De verschillende maatschappijen werken meestal
wel efficiënt, maar men kan niet bewijzen dat er
sommige minder efficiënt gerund worden. Mis-
schien kunnen de namen van die maatschappijen
eens gepubliceerd worden volgens het ‘Name and
Shame’-principe. Dat zou een aansporing kunnen
zijn om efficiënt te gaan werken. De burger betaalt
immers voor zijn water en kiest de mensen die ze-
telen in de raden van bestuur. De burger wil een
efficiënt bestuur. Vandaar dat de maatstafconcur-
rentie zo belangrijk is.

De verhouding tussen het winnen van grond- en
het oppervlaktewater was in het verleden ongeveer
40 tot 45 procent voor het oppervlaktewater en 55
tot 60 procent voor het grondwater. Door de initia-
tieven die de laatste tijd genomen werden, onder
andere door Aqualink, werd die verhouding de
laatste tijd omgekeerd in het voordeel van het op-
pervlaktewater. Op de slide kunnen we zien dat
voor het drinkwater in 1994 176 miljoen kubieke
meter gewonnen werd door grondwater en 164 mil-
joen kubieke meter door oppervlaktewater. In
1998 was de verhouding ongeveer fifty-fifty. De
laatste twee jaar traden hierin geen wijzigingen op.

Mevrouw Isabel Vertriest : Zijn de mensen met een
eigen put hierbij gerekend ?

De heer Didier D’Hont : Nee, het gaat hier enkel
om water dat gedistribueerd wordt door de ver-
schillende maatschappijen.

Mevrouw Isabel Vertriest : Hebt u enig idee wat de
verdeling is tussen de verschillende sectoren, zoals
industrie en landbouw ?

De heer Didier D’ Hont : In het kader van de
grondwaterheffing zijn we gekomen tot een vijftig-

tal verschillende categorieën waarvoor er water
wordt opgepompt.

Honderdvijfentwintig miljoen kubieke meter was
de aangifte waarop de grondwaterheffingen bere-
kend zijn in 1998. Tussen de 125 en de 141 miljoen
kubieke meter zitten de niet-heffingsplichtigen, de
kleine winningen en dergelijke. De 125 miljoen ku-
bieke meter kunnen we perfect uitsplitsen naar de
verschillende sectoren. Hoe het verschil tussen de
141 en de 125 miljoen kubieke meter moet uitge-
splitst worden, is echter een wat moeilijkere oefe-
ning : daar zitten immers vooral de kleinverbruiken
in.

Momenteel loopt er een studie waarin die oefening
wordt gemaakt.

De heer Paul Thomas : We praten hier over het
reëel gewonnen grondwater. Er is echter een zeer
belangrijk verschil tussen de vergunde en de ge-
wonnen hoveelheden. Het is denkbaar dat de cij-
fers over de vergunde hoeveelheden in een totaal
andere verhouding zitten. Bedrijven nemen im-
mers een veiligheidsmarge : ze vragen een vergun-
ning aan met een veel hoger debiet dan ze op jaar-
basis reëel oppompen. Bovendien is de vergun-
ningstermijn te lang. Daarom is het niet zo eenvou-
dig een goed grondwaterbeleid te voeren. We heb-
ben de minister dan ook geadviseerd ook het pro-
bleem van de oververgunde hoeveelheden ter dis-
cussie te stellen.

Wat de andere actoren betreft, mag de toeristische
sector – en dan vooral de kust – inderdaad niet ver-
geten worden : hij vergt grote investeringen omdat
hij in een zeer korte periode zeer veel water be-
hoeft. Daarvoor zijn een aangepaste infrastuctuur
en voorraadbeheer nodig.

De heer Didier D’Hont : We hebben vorig jaar een
enquête laten uitvoeren bij duizend gezinnen in
verband met de structurele elementen van de wo-
ningbouw die belangrijk zijn voor het waterver-
bruik. Hieruit blijkt dat er in landelijk gebied heel
wat meer mensen een grondwater- of een regenwa-
terput hebben.

Het waterverbruik verschilt ook naargelang het
type woning. Van de drie types van woningen die
een grondwaterput hebben, maakt 75 procent van
de bewoners van een rijwoning met een tuin ge-
bruik van het grondwater ; voor halfopen en open
bebouwing is dat respectievelijk 60 en 68 procent.
In landelijk gebied heeft 41 procent van de bewo-
ners een regenwaterput, in stedelijk gebied 23 pro-
cent.
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De heer Paul Thomas : De heer Timmermans stel-
de de vraag wat er onmiddellijk kan gebeuren. Bin-
nen de bestaande wettelijke structuren is er beter
overleg nodig. Een aantal jaar geleden is het VIWC
opgezet : een overlegforum op het hoogste niveau
van de ambtenarij, onder leiding van de secretaris-
generaal. Binnen dit forum functioneren een aantal
subcomités, onder meer dat over watervoorziening,
onder het voorzitterschap van de heer Beernaert.
Aanvankelijk behandelde dit subcomité ad hoc-
dossiers, wat niet zijn taak was. De laatste jaren
staan de activiteiten van het VIWC in het alge-
meen en het subcomité in het bijzonder evenwel
op een zeer laag pitje. De drinkwatersector verga-
dert meer en meer binnen de eigen geledingen. Ik
betreur dat het overleg met de ambtenarij terugge-
schroefd is. We nemen het best zelf de draad weer
op.

Waarom de drinkwatersector afgehaakt heeft in de
sensibilisatiecampagne van de overheid, kan u best
aan haar vertegenwoordigers vragen. De sector
heeft eigen campagnes gevoerd, die niet direct ge-
coördineerd verliepen met de overheidscampagne
Water : elke druppel telt. Ze waren bijvoorbeeld
meer op scholen gericht.

De bemetering is vooral het probleem van één
maatschappij. Het nieuwe ontwerp van decreet kan
daaraan verhelpen : het bevat bepalingen inzake
een verplichte bemetering.

4. Toelichting door de heer Stan Beernaert, direc-
teur-generaal van de Vlaamse Maatschappij
voor Watervoorziening (VMW) met vragen en
opmerkingen van de leden en repliek van de
sprekers

Het is overdreven te stellen dat de drinkwatersec-
tor afhaakt bij de overheidscampagnes inzake ra-
tioneel waterverbruik. We zien die als koepelcam-
pagnes, waaraan we willen meewerken en waarin
we onze eigen, additionele, campagnes willen kade-
ren. De discussie betrof veeleer de financiële bij-
drage van de drinkwatermaatschappijen in de
overheidscampagne : hoe kan men dit aan de raad
van bestuur voorleggen zonder te weten wat de
campagne inhoudt ? Een aantal zinnen in de cam-
pagne waren bovendien nogal ongelukkig gefor-
muleerd. In Vlaanderen kan men bijvoorbeeld
moeilijk hard maken dat er een absoluut tekort
aan water is. De VMW ondersteunt overigens de
campagne Water : elke druppel telt ; enkel een klei-
ne minderheid van bedrijven doet dit niet.

De heer Jacques Timmermans : Uw reactie illus-
treert de hokjesmentaliteit. Als men van het begin
af mee aan tafel zit en de campagne mee gestalte
geeft, is een taakverdeling mogelijk. Uw argumen-
tatie houdt dus geen steek. Misschien kunnen we
leren uit de fouten van het verleden. We moeten
het water immers zo rationeel mogelijk benutten,
zelfs als er zich vandaag nog geen problemen voor-
doen.

De heer Stan Beernaert : De algemene stelling
luidt dat wij niet vanaf het begin bij de campagne
betrokken waren. In de mening van de consument
is het duidelijk dat er toch voldoende water be-
schikbaar is. Verspilling moeten we elimineren,
stelde de campagne.

De heer Didier D’Hont : De drinkwatersector was
wel vanaf het begin betrokken bij de voorbereiding
van de sensibilisatiecampagne en bleef erbij tot aan
de effectieve uitvoering en het financiële plaatje.
Wat het tekort aan drinkwater betreft : we spreken
hier over een tekort aan water in zijn algemeen-
heid. België gebruikt nu reeds 42 procent van zijn
hernieuwbare bronnen, wat veel is in vergelijking
met het gemiddelde van 14 procent in Europa.

De voorzitter : De heer Timmermans had het over :
voorzichtig zijn met het oog op de toekomst.

Mevrouw Isabel Vertriest : Ook op dit moment vin-
den we voldoende indicatoren in de natuur voor de
verdroging : ecologisch bekeken kampen we reeds
met een tekort aan water. Je kan dit vergelijken
met de ruimte die schaars is en goed dient verdeeld
te worden.

Minister Vera Dua : Ik wil het verschil tussen
drinkwater en ander water toch even nuanceren.
Net hier zal het ontwerp van decreet aan tege-
moetkomen. Water op zich is niet duur, doch de be-
werking ervan tot drinkbaar water wel ; daarom
werkt het storend als het verkwist wordt voor doe-
len waarvoor het niet bestemd is.

De heer Stan Beernaert : Wat betreft de efficiëntie
van de maatschappijen, kan ik stellen dat in ons be-
drijf een strenge interne cultuur heerst, met een
strikte planning en een open bedrijfseconomische
benadering. Formele regionale comités en informe-
le sectorcomités met sterke motivatie van de leden
staan open voor elke vorm van vernieuwing. Die
worden geanalyseerd, initiatieven worden geno-
men en gerapporteerd aan de minister en later
weer ingevuld.
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Benchmarking is absoluut noodzakelijk. Grote
maatschappijen betrekken wij in het overleg, de
opdracht loopt en het resultaat hiervan wordt ach-
teraf kenbaar gemaakt. De bedoeling is de dienst-
verlening in Vlaanderen in zijn totaliteit te verbete-
ren. Ook kleinere maatschappijen willen meedoen.
Medio dit jaar moeten wij rond geraken en worden
de resultaten meegedeeld.

Servicegaranties van verschillende bedrijven, die
wij reeds aanbieden, vormen een ander element
waar wij achter staan want dit leidt tot vergelijk-
baarheid. Samengevat kunnen wij stellen dat hier-
aan de grootste aandacht dient besteed te worden .

De heer Ludy Modderie : Wat mij ergert is de stel-
ling dat de bedrijven niet efficiënt zouden zijn. De
verkoopprijs van water is niet geïndexeerd in te-
genstelling tot zowel de vaste of variabele kosten
die dit effect wel ondergaan. Als we het econo-
misch belang uit het oog verliezen, zouden de prij-
zen schommelen volgens kosten of verkoopseffect.
Vermits dit niet zo is, mogen we de geloofwaardig-
heid van de maatschappijen niet betwijfelen.

Steeds opnieuw de waterbedrijven – onterecht –
met de vinger wijzen, werkt geenszins motiverend
en is nefast voor eigen initiatieven zoals bijvoor-
beeld de benchmarking.

De heer Timmermans : Het is geenszins mijn be-
doeling de maatschappijen aan de schandpaal te
nagelen, doch de positieve punten te veralgemenen
en aan iedereen kenbaar te maken. De onderlinge
verschillen, het globaal waterbeleid, vragen nog
veel werk. De directe medewerkers zijn vast op de
hoogte ; de achterban geeft niet altijd blijk van
evenveel interesse.

De heer Paul Thomas : Ik wil één voorbeeld geven
over de versnippering in prijzendossiers. Er bestaat
geen uniformiteit in de opbouw van deze dossiers
en in de wijze waarop ze worden ingediend. Door
beperking in tijd kunnen ze niet grondig bekeken
worden. De conclusie kan zeer verschillend zijn op
basis van de samenstelling van het dossier.

De voorzitter : Deze aangelegenheid zou moeten
geregionaliseerd worden.

Minister Vera Dua : Ik geef toe dat dit een acuut
probleem stelt. In de praktijk vormt dit een grote
hinderpaal. Maar totnogtoe is dit niet opgenomen
in de komende staatshervorming.

De heer Lucien Suykens : Wat is volgens u het doel
van een drinkwatermaatschappij : zo veel mogelijk
mensen zo goedkoop mogelijk drinkwater leveren,
of winst maken ? 

De heer Stan Beernaert : We proberen water te le-
veren te leveren dat aan de kwaliteiteisen van de
Europese richtlijnen en de eisen van de Vlaamse
regering voldoet, tegen de laagst mogelijke prijs. Er
hoeft geen winst te worden gemaakt. De winst
wordt niet uitgekeerd onder de vorm van een divi-
dend, maar wordt geïncorporeerd in onze eigen in-
vesteringsprogramma’s. Er is uitzonderlijk een ver-
goeding voor ingebracht kapitaal.

Minister Vera Dua : Wat is het standpunt van de
TMWV in dit verband ? 

De heer Ludy Modderie : We onderschrijven prin-
cipieel hetzelfde doel : drinkwater met kwaliteit le-
veren tegen de laagst mogelijke prijs. We werken
boekhoudkundig met twee divisies : één voor toe-
voer (transport- en winningsactiviteiten) en één
voor distributie. Doordat de verkoopprijs niet
wordt geïndexeerd ten opzichte van de aankoop-
prijs treedt een zaagtandeffect op, telkens een
prijsstijging wordt doorgevoerd. Er wordt een spe-
lingsmarge gecreëerd die afgebouwd wordt tot er
opnieuw een een deficitaire toestand komt. De va-
riaties worden onder de vorm van reserves opzijge-
zet, zodat kan worden gezorgd voor prijsstabiliteit
op lange termijn. Op het vlak van de distributie
daarentegen worden de resultaten uitgekeerd
onder de vorm van dividenden.

Telkens er een voorstel wordt geformuleerd ten
aanzien van de prijzencommissie moet er een ra-
ming plaatsvinden. Een concreet voorbeeld kan dat
duidelijk maken : als we een progressief tarief
voorstellen – de minister is daar voorstander van –
dan zou dat inhoudloos zijn als de grens niet wordt
gelegd op het niveau dat de tarifering effectief een
ontradend effect heeft. Als het ontradend effect ef-
fectief optreedt, maar hoger dan geraamd, dan ont-
staat er een tekort. In het tegenovergestelde geval,
een overschot. Het uitkeren van een dividend is
geen doel op zich, maar het gevolg van niet-be-
heersbare elementen en van goed management.
Bovendien zijn deze dividenden zeer bescheiden.

De heer Jacques Timmermans : Ik neem aan dat de
vergoeding voor ingebracht kapitaal waarnaar ver-
wezen werd door de heer Beernaert, een normale
vergoeding is en geen vergoeding van 17 procent,
zoals bij Aquafin.
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De heer Stan Beernaert : Eigenlijk is er vandaag
algemeen geen vergoeding meer voor ingebracht
kapitaal. In het verleden werd het kapitaal inge-
bracht door de drinkwatermaatschappij die zorgde
voor de levering (van drinkwater) in opdracht van
de gemeente. Dit is afgeschaft. Elke inbreng (van
kapitaal) voor investeringen gebeurt door het
drinkwaterbedrijf zelf, zonder tussenkomst van de
gemeente-vennoot. Een en ander is historisch ge-
groeid uit het ontstaan van de Nationale Maat-
schappij der Waterledingen, die optrad als financier
als niemand anders het deed. Dit is thans achter-
haald. Het (water-)bedrijf staat autonoom in voor
zijn eigen leningen ; de gemeente komt daar niet in
tussen.

De heer Chris Vandenbroeke : Het Rekenhof
vraagt zich af of de monopoliepositie niet moet
worden bestudeerd. Wat is de houding van de mi-
nister ? 

Minister Vera Dua : Volgens het nieuwe ontwerp
van decreet zal er een reguleringsinstantie worden
ingevoerd die de invloed van de overheid vergroot.
De monopoliepositie kan in dat kader worden be-
sproken. Ik stel voor om op deze problematiek
terug te komen bij de bespreking van het ontwerp
van decreet.

De heer Stefaan Platteau : Het Rekenhof wijst op
de afhankelijkheid van Vlaanderen van het buiten-
land en van Wallonië op het vlak van waterwin-
ning. Er worden inspanningen gedaan om deze af-
hankelijkheid te verkleinen. De TMVW zou bij-
voorbeeld minder water aankopen bij de Brusselse
Intercommunale Watermaatschappij (BIWM) die
haar water integraal uit Wallonië haalt. Kan de
heer Modderie dit verduidelijken ?

De heer Ludy Modderie : Het gaat om het zoge-
naamde project Aqualink, een samenwerkingsver-
band tussen TMVW en de Antwerpse Waterwer-
ken (AWW) (zie slides in bijlage 4).

De voorzitter : De informatie die door de vertegen-
woordigers van de drinkwater-maatschappijen
werd verstrekt, leert ons veel over de recentste ont-
wikkelingen en over de enorme investeringen die
daarmee gepaard gaan. De resultaten tonen aan
dat die investeringen de moeite waard zijn.

De heer Stan Beernaert : Met uw goedvinden zal
ik de verhouding met Wallonië nog even nader toe-
lichten, aan de hand van de cijfers voor 1997.

In Vlaanderen gaat het in het totaal om 435 mil-
joen kubieke meter, waarvan 51 percent grondwa-

ter en 49 percent oppervlaktewater. Die verhou-
ding schommelt volgens de jaarlijkse regenval.
Daarvan wordt 348 miljoen kubieke meter in
Vlaanderen zelf geproduceerd en 87 miljoen ku-
bieke meter – twintig percent dus – uit Wallonië in-
gevoerd. Dat laatste getal is eigenlijk een som van
aanvoer en invoer in de strikte zin. Met aanvoer
bedoelen wij eigen winning op Waals grondgebied.
Voor de TMVW gaat het om 61 miljoen kubieke
meter (waarvan 12 miljoen aanvoer) en voor de
VMW om 21 miljoen kubieke meter (waarvan 10
miljoen aanvoer) ; er komt ook 5 miljoen kubieke
meter uit Brussel.

Het Brusselse gewest produceert 140 miljoen ku-
bieke meter, waarvan 58 percent grond- en 42 per-
cent oppervlaktewater. Het leeuwenaandeel daar-
van – 95 percent – wordt uit Wallonië geïmpor-
teerd, al moet daar meteen worden bijverteld dat
de Brusselse drinkwatermaatschappijen een deel
daarvan meteen weer doorverkopen aan Vlaande-
ren en aan Wallonië zelf. In Wallonië wordt 400
miljoen kubieke meter geproduceerd, waarvan 80
percent grond- en 20 percent oppervlaktewater.
Veertig percent van de productie wordt uitgevoerd.

Recentere cijfers uit 1998 tonen dat in dat jaar 50,2
percent van de Vlaamse productie uit oppervlakte-
water kwam en 49,8 percent uit grondwater. Het
ging in totaal om 375 miljoen kubieke meter eigen
grondstof. Daarnaast werd 30 miljoen kubieke
meter aan- en 52 miljoen kubieke meter ingevoerd.
Dat is respectievelijk 6,7 en 11,3 percent. Het
laatstgenoemde aandeel neemt af. De totale pro-
ductie bedroeg dat jaar 457 miljoen kubieke meter.

De voorzitter : Ik meen dat wij inmiddels over vol-
doende gegevens beschikken om een aanbeveling
te formuleren. Ik stel voor dat wij ze tegen de vol-
gende vergadering verzamelen en dat we vervol-
gens een ontwerp van aanbeveling schrijven.

Minister Vera Dua : De drinkwatermaatschappijen
zijn goed voorbereid naar deze vergadering geko-
men. Ik vermoed dat zij nog veel meer nuttige ge-
gevens op zak hebben.

De heer Lucien Suykens : Moeten wij niet ook de
repliek van het Rekenhof aanhoren ? 

De voorzitter : Dan stel ik voor dat wij onze vol-
gende bijeenkomst wijden aan de verdere toelich-
ting door de vertegenwoordigers van de drinkwa-
termaatschappijen en de repliek van het Rekenhof.
We kunnen dan ook al een begin maken met de
formulering van de aanbeveling.
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De heer Stan Beernaert : Ik geef reeds even de in-
houdstafel van onze uiteenzetting. Wij zullen het
hebben over het juridische kader : hoe wordt een
en ander georganiseerd in Vlaanderen en wie zijn
de spelers ; hoe ziet de Vlaamse productie eruit ;
overleg en samenwerking, innovatie en toegepast
onderzoek, samenwerkingsprojecten ; de tarief-
structuur van de Vlaamse watervoorziening ; ver-
droging en rationeel waterverbruik.

De voorzitter : Ik dank de leden en de gasten voor
hun medewerking, in het bijzonder minister Dua,
die persoonlijk naar onze commissie kwam.

– De vergadering wordt gesloten om 12.28 uur.
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Zitting 2000-2001

14 februari 2001

HOORZITTING OP 14 FEBRUARI 2001 
MET VERTEGENWOORDIGERS VAN AMINAL 

EN VAN TWEE DRINKWATERMAATSCHAPPIJEN



SUBCOMMISSIE VOOR FINANCIEN EN BE-
GROTING 

Vergadering van woensdag 14 februari 2001

Voorzitterschap van mevrouw Ann De Martelaer

– De hoorzitting wordt geopend om 10.14 uur.

De voorzitter : In het Boek van het Rekenhof 1999
wordt op pp. 430-448 een sterkte-zwakteanalyse ge-
maakt van de drinkwatervoorziening in Vlaande-
ren. Vandaag zetten wij de hoorzitting daarover
voort. Onze gasten zijn twee vertegenwoordigers
van Aminal en twee van de drinkwatermaatschap-
pijen.

De heer Stan Beernaert, directeur-generaal Vlaam-
se Maatschappij voor Watervoorziening (VMW) :
Water is de bron van alle leven. Water ligt ook aan
de basis van vele activiteiten. Uit de zorg om de ge-
zondheid van de mensen ontstaat de plicht om
voor goed drinkwater te zorgen. Goed drinkwater
is thans ook een recht. Het is geen luxe, maar een
noodzaak die vastgelegd is in allerlei wetten.

De belangrijkste pijlers van de wettelijke basis
zijn : een decreet uit 1789, twee wetten uit 1790, bij-
gestuurd door de Gemeentewet van 1836, aange-
vuld door de wet op de intercommunales van 1907
(gewijzigd in 1986), weer bijgestuurd door de Ge-
zondheidswet van 1945 en geregionaliseerd in de
wetten op de staatshervorming van 1980.

Doorheen deze ontwikkeling is het zorgen voor
drinkwater en het nemen van maatregelen ter
voorkoming van ziekten een opdracht van de ge-
meenten gebleven.

De gemeenten doen dat ofwel alleen, ofwel samen
met andere partners. Doen ze het alleen, dan kun-
nen ze zelf een waterdienst (of een meer autonome
waterregie) oprichten, of de exploitatie in conces-
sie geven. Kiezen ze voor een gezamenlijke aanpak
dan kunnen ze dat doen met andere gemeenten in
zuivere intercommunales of met privé-partners
erbij in gemengde intercommunales. Als ook de
provincie meedoet, wordt het een provinciale inter-
communale. Ten slotte kunnen gemeenten en pro-
vincies terzake ook als vennoten samenwerken met
het Vlaams Gewest in een Vlaamse openbare in-
stelling.

– De heer Stefaan Platteau, commissievoorzitter,
treedt als voorzitter op.

In de praktijk leveren die mogelijkheden in Vlaan-
deren de volgende actoren op. Er zijn een achttal
zuivere regies : in Heusden-Zolder, Hoeilaart,
Ieper, Knokke-Heist, Oudenaarde, Sint-Niklaas,
Tongeren en Aalst. Samen richtten ze het samen-
werkingsverband ISWa op. Er zijn 5 zuivere
(AWW, TMVW, IWVA, BIWD en IWM) en 2 ge-
mengde intercommunales (IWVB en IMWV).
Daarbij dient wel opgemerkt te worden dat IWM
ook in enige mate deelneemt aan ISWa. Tot slot is
er ook één provinciale intercommunale (PIDPA)
en één Vlaamse openbare instelling voor water-
voorziening (VMW).

Drinkwaterbedrijven zijn de eigenaars van de tech-
nische knowhow die ze in de loop der tijden heb-
ben opgebouwd. Zij hebben de plicht om te allen
tijde drinkwater te leveren aan wie erom vraagt,
met een goede en vereiste kwaliteit en tegen een
zo laag mogelijke, aanvaardbare prijs (op basis van
de werkelijke kosten, zoals Europa voorschrijft).
Daar staat tegenover dat zij het recht hebben om
grond- en/of oppervlaktewater te winnen om er
drinkwater mee te produceren, zij het niet om het
even waar en hoe. Zij zijn vergunningsplichtig en
moeten dus de Europese, federale en regionale
wettelijke bepalingen naleven. Bovendien moeten
zij ook de wettelijk afgebakende zones respecte-
ren.

Drinkwatervoorziening is een dienst met openbaar
karakter. De wet belast het gemeentelijke niveau
met die opdracht, tegen de achtergrond van de
zorg voor de volksgezondheid. Het gaat om een ba-
sisbehoefte, waardoor de voorziening een sociaal
karakter krijgt. Bij de uitvoering raken productie,
toevoer en distributie verweven. Voor een stuk is
er sprake van interne verzelfstandiging. De dienst
heeft voorts aandacht voor strenge kwaliteitsbewa-
king en efficiënte dienstverlening, sterke veranke-
ring en integrale benadering.

De laatste volledige gegevens over de productie
van drinkwater in België waarover ik beschik, da-
teren van 1997. De gegevens van de volgende jaren
verschillen hier echter niet zo veel van. In totaal
heeft Vlaanderen 435 miljoen kubieke meter per
jaar ter beschikking, waarvan 51 procent uit grond-
water en 49 procent uit oppervlaktewater. Twintig
procent hiervan, 87 miljoen kubieke meter, wordt
aangevoerd, dit is via een eigen winning buiten de
grenzen van Vlaanderen en ingevoerd, hiermee be-
doelen we dat het water aangekocht wordt in een
bedrijf in Wallonië. Brussel heeft een totale hoe-
veelheid van 140 miljoen kubieke meter per jaar
ter beschikking, waarvan 58 procent uit grondwater
en 42 procent uit oppervlaktewater. Bijna de volle-
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dige hoeveelheid wordt aangevoerd uit en aange-
kocht in Wallonië. Het gaat over 133 miljoen ku-
bieke meter per jaar waarvan een deel doorge-
voerd wordt naar een aantal Vlaamse bedrijven en
naar Waals-Brabant. In Wallonië is er een totale
productie van 400 miljoen kubieke meter per jaar,
(of 415 miljoen kubieke meter als men de aankoop
via Brussel mee inrekent) waarvan 80 procent uit
grondwater en 20 procent uit oppervlaktewater. Zij
voeren 40 procent uit naar de andere regio’s.

Het verbruik per jaar bedraagt in Vlaanderen 435
miljoen kubieke meter, in Brussel 65 miljoen ku-
bieke meter en in Wallonië 255 miljoen kubieke
meter. Indien we het verbruik in relatie tot de be-
volking bekijken komen we voor Vlaanderen tot
een bruto-verbruik van 73 kubieke meter per per-
soon per jaar, voor Brussel 68 kubieke meter per
persoon per jaar, in Wallonië is het verbruik 76 ku-
bieke meter per persoon per jaar. In België is er
een gemiddeld jaarlijks verbruik van 74 kubieke
meter per persoon.

In Vlaanderen is er dus een productie van 435 mil-
joen kubieke meter met 87 miljoen kubieke meter
aanvoer en invoer vanuit Wallonië. Dit gaat naar
TMWV en VMW. Vijf miljoen kubieke meter gaat
vanuit de BIWM (Brussel-hoofdstad) ook naar de
intercommunale van Vlaams-Brabant en de inter-
communale voor de distributie rond Brussel. De
AWW heeft een netto-productie van 120 miljoen
kubieke meter, de VMW 118 miljoen kubieke
meter ; de PIDPA 67 miljoen kubieke meter, de
TMVW 25 miljoen kubieke meter. De kleinere in-
tercommunales en de regies produceren 18 miljoen
kubieke meter.

Omdat in de vorige vergadering ook vragen gesteld
waren over de evolutie van de aanvoer eigen pro-
ductie in Wallonië), geef ik ook de cijfers voor 1998
en 1999. In 1997 was er ongeveer 20 procent aan-
en invoer (aankoop), waarvan 6 procent aanvoer
en 14 procent invoer. In 1998 was de aanvoer 7
procent en de invoer 11,3 procent. In 1999 is dit 6
procent aanvoer en 10 procent invoer. De invoer
daalt dus. De aanvoer blijft schommelen rond de
zes procent.

We hebben een leidingennet van ongeveer 50.000
kilometer en ongeveer 2 miljoen aansluitingen.
Meer dan 98 procent van de inwoners is aangeslo-
ten. Alleen in agrarische gebieden zijn er een aan-
tal huizen niet aangesloten. Het gaat hier om afge-
legen gebieden, waarvan de gemeente oordeelt dat
de aansluitingen onrendabel zijn. Veelal gaat het
om oudere bewoners die niet willen aansluiten op
een openbaar drinkwaternet

In de hele sector werken 3.250 mensen en er is een
totale omzet van 18,5 miljard frank. Om het patri-
monium in stand te houden, te moderniseren of uit
te breiden zijn er jaarlijks investeringen van 2,9
miljard frank. Het gaat over eigen middelen, want
we krijgen hiervoor geen overheidssteun. Aankoop
van goederen, voornamelijk om de exploitatie mo-
gelijk te maken, en diensten, zijn goed voor 1,5 mil-
jard frank. De Vlaamse watermaatschappijen reke-
nen een gemiddelde prijs aan van 0,06 frank per
liter voor huishoudelijk verbruik. De meeste maat-
schappijen rekenen een prijs aan tussen de 0,03
frank en 0,08 frank per liter. De intercommunale in
Brussel rekent 0,10 frank per liter aan.

De beroepsbelangen van onze sector worden op
het Vlaamse niveau behartigd door de sectorgroep
Studie- en Samenwerkingsverband Vlaams Water
(SVW). De Belgische federatie Belgaqua heeft
vooral als opdracht contacten te onderhouden met
en advies te verlenen aan de Europese federatie
Eureau. De mondiale organisatie, IWA, heeft niet
zozeer een operationele dan wel een wetenschap-
pelijke en maatschappelijke opdracht.

De waterbedrijven vervullen een rol in het inte-
graal Vlaams waterbeleid. We zijn vertegenwoor-
digd in alle bekkencomités en lid van het Vlaams
Integraal Wateroverlegcomité (VIWC). Bovendien
bestaan er twee internationale commissies waarin
wordt samengewerkt rond oppervlaktewater : in de
Internationale Maascommissie is de AWW verte-
genwoordigd ; de VMW is lid van de Internationale
Scheldecommissie (ICBS). Daarnaast is er nog het
– oudere – Benelux Wateroverleg, waarin het
grensoverschrijdende gebruik van grondwater,
vooral tussen Nederland en Vlaanderen, aange-
kaart wordt.

Beleidsoverleg en -advies is er op verschillende ni-
veaus. Bij het gewestelijk, provinciaal en gemeente-
lijk milieu-overleg zijn de drinkwaterbedrijven niet
rechtstreeks, maar via hun vennoten betrokken.
Ook in de MINA-raad en via Aminal kunnen we
onze standpunten inbrengen. We zitten ook in de
Commissie Landinrichting (VLM).

Inzake onderzoek en ontwikkeling, bestaat al meer
dan dertig jaar een Studie- en Samenwerkingsver-
band Vlaams Water (SVW). Recent is de vereni-
ging van Rivierwaterbedrijven (RIWA) opgericht.
Het betreft hier de Schelde, Maas en Rijn en dus
Nederland, Frankrijk, België en Duitsland. In
Vlaanderen – en dat is uniek – werken de waterbe-
drijven ook nauw samen met de universiteiten,
vooral met de faculteiten van toegepaste, exacte en
biowetenschappen.
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Ook op het niveau van het eigen bedrijf verrichten
we onderzoek. Dat is projectgebonden en geïnte-
greerd in een autonoom investeringsprogramma.
De resultaten worden alleen in het eigen bedrijf
gebruikt. Sinds 1974 doet de sector ook aan collec-
tief onderzoek, met eigen middelen. Per jaar bren-
gen we 35 tot 40 miljoen frank samen en we bunde-
len dat bedrag in een driejarig prioriteitenpro-
gramma, via het Studie- en Samenwerkingsverband
Vlaams Water (SVW). De resultaten van dat toege-
past onderzoek staan ter beschikking van de hele
sector.

We zijn ook minimaal betrokken bij het collectief
onderzoek met overheidssteun. Zo zijn er een aan-
tal deelprojecten in het kader van het MINA-plan.
We leveren ook informatie voor projecten van het
Toegepast Wetenschappelijk Onderzoek Leefmi-
lieu (TWOL), dat gecoördineerd wordt door Ani-
mal. Tenslotte zijn we ook – zij het vrij laat – be-
gonnen met onderzoek in het kader van Europese
onderzoeksprogramma’s en structuurfondsen.
Daar zit ook de samenwerking Rivierwaterbedrij-
ven in. Ook met het Nederlandse KIWA, een equi-
valent van ons SVW, hebben we samenwerking,
zelfs tot op het niveau van de uitvoering, van proe-
ven met de nieuwe membraantechnologie. Een
maal per twee jaar vindt ook overleg plaats met de
Europese Onderzoekscentra.

Het Studie- en Samenwerkingsverband Vlaams
Water (SVW) is opgericht in 1974. Toen had men
het uitsluitend over waterontzilting. Later werd de
opdracht verruimd tot de afvalproducten die uit de
drinkwaterproductie komen. Sinds 1992 wordt ook
aandacht besteed aan het afvalwater. Sinds 1999
heeft het SVW een dubbele opdracht. Naast de on-
derzoeksopdracht verricht met eigen middelen.
fungeert het SVW als overlegplatform voor de vol-
ledige Vlaamse drink- en afvalwatersector.

Het SVW heeft statutair volgende opdrachten. Het
stelt onderzoeksprogramma’s op en verricht en
coördineert studies in verband met waterbeheer,
watervoorziening, waterzuivering en slibbehande-
ling. Rond deze problemen werkt het SVW ook
samen met binnen- en buitenlandse instellingen.

Daarnaast verleent het SVW advies inzake speci-
fieke technische aspecten en geeft bijstand aan
leden en, in opdracht, ook aan derden. Op vraag
van de Vlaamse regering hebben we bijvoorbeeld
studies verricht over de problematiek bij Tessen-
derlo-Chemie. Ten slotte vertegenwoordigt het
SVW de sector in externe (beroeps)organisaties.

De heer Ludy Modderie, directeur-generaal Tus-
sengemeentelijke Maatschappij der Vlaanderen
voor Waterbedeling (TMVW) : Wat Aqualink pre-
cies inhoudt, is tijdens de vorige hoorzitting al aan
bod gekomen. Het uitgangspunt voor onze samen-
werking met AWW was onze afhankelijkheid van
het water van BIWM. TMVW beschikt niet over
bronnen in het bedelingsgebied. De afhankelijk-
heid van water uit de periferie verhoogt de trans-
portkosten. Het water van BIWM is bovendien het
duurste. Doordat ons contract met BIWM ten
einde liep, kregen we de mogelijkheid om met
AWW in zee te gaan. AWW beschikte reeds over
de nodige technologie. Door de samenwerking ver-
sterkt TMVW zich als producent : de investeringen
gebeuren immers gezamenlijk. Daardoor verwerft
TMVW een eigendomstitel. Dat is een belangrijke
doorbraak. Totnogtoe werd immers gewerkt met
leveringscontracten waarbij we geen return kregen
voor de investeringen die we hielpen te bekostigen.
Een volgende stap is dat we ook betrokken worden
bij het beheer.

De samenwerking biedt voordelen voor beide par-
tijen. TMVW krijgt de zekerheid klanten op lange
termijn te kunnen bevoorraden tegen een aan-
vaardbare prijs. Een grotere spreiding van de bron-
nen verkleint bovendien onze afhankelijkheid. Bo-
vendien is er een overstap naar oppervlaktewater.

Ook voor AWW is er een meerwaarde verbonden
aan de samenwerking : AWW kan haar knowhow
en bestaande technologie zo valoriseren. Er be-
stond al een stabiele samenwerking met AWW. Er
is ten slotte een garantie voor bijkomend transport
in geval van calamiteiten.

Er werd gekozen voor twee nieuwe productiemo-
dules in Oelegem. TMVW wordt voor 50 percent
eigenaar. Er komt een nieuwe transportlijn van
Oelegem naar Brugge : dit project bevindt zich in
een ontwerpfase. De afname via AWW stijgt op
deze manier van 80.000 tot 180.000 kubieke meter
per dag, ten koste van BIWM.

De kosten voor de productiemodules bedragen
voor TMVW 0,675 miljard frank. De verbindings-
lijn tussen Oelegem en Walem kost 1 miljard frank.
De transportleiding van Walem naar Brugge kost
2,8 miljard frank. De financiering is echter groten-
deels een terugverdienproject. Hierbij moet wel re-
kening gehouden worden met een omzetdaling ge-
durende de afgelopen twee jaar. Het terugverdien-
effect vermindert daardoor. Essentieel is dat de
verkoopprijs constant is terwijl kosten en investe-
ringen fluctueren in de tijd.
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Onze samenwerking met AWW zal gevolgen heb-
ben voor balans en resultatenrekening van BIWM.
Dat kan gevolgen hebben voor wie in de toekomst
water uit deze regio wil onttrekken. Er moet wor-
den onderzocht hoe op lange termijn de afhanke-
lijkheid van het water uit dit gebied kan worden
verminderd.

Aquavisie is een operationeel samenwerkings-ver-
band voor openbare drinkwatermaatschappijen. In
dit kader werd een sterkte-zwakteanalyse gemaakt
en werd onderzocht wat de mogelijkheden en de
bedreigingen zijn om een strategie te kunnen ont-
wikkelen. Hierbij zijn externe factoren belangrijk,
zoals de invloed van Europa en het streven naar
een integraal waterbeheer. Men wil een beter zicht
op de reële kostprijs van de watercyclus. De bedrij-
ven zijn tot het inzicht gekomen dat samenwerking
noodzakelijk is, onder meer om over voldoende
technisch geschoold personeel te kunnen beschik-
ken. De samenwerking is niet in de eerste plaats
gericht op conceptie, maar wel op het effectief uit-
werken van projecten. Het gaat om een doe-sa-
menwerking.

Het programma omvat 7 actieterreinen. Er wordt
gestreefd naar een gezamenlijk noodplan in geval
van calamiteiten. Ten tweede is er nood aan een ge-
meenschappelijk beleid inzake duurzaamheid.
Sommige gemeenten worden bijvoorbeeld door
verschillende watermaatschappijen bediend. Het is
voor een klant niet gemakkelijk om te begrijpen
dat acties door verschillende maatschappijen in
eenzelfde gemeente op een andere manier gevoerd
worden.

Er moet ten derde gestreefd worden naar een ge-
meenschappelijk communicatiebeleid. Bovendien
is er nood aan rationalisatie en standaardisatie van
de aankopen, de veiligheidsvoorraden en de onder-
steunende functies, bijvoorbeeld op het gebied van
juridisch advies en informatica. Het is ten vijfde be-
langrijk dat klantenbeheer en klantenservice op el-
kaar worden afgestemd : er moeten universele ser-
vicegaranties kunnen worden aangeboden die gel-
den voor alle maatschappijen. Het is ook essentieel
om informatie door te spelen in verband met het
investeringsbeleid. Ten slotte moeten kennis en ex-
pertise internationaal gevaloriseerd worden.

Een en ander moet gerealiseerd worden binnen
een periode van drie jaar, met uitzondering van het
uitvoeren van een aantal noodverbindingen in het
kader van het noodplan. Op 1 december 2000 werd
een coördinatiecentrum opgericht.

De heer Stan Beernaert : Hoe zit het met de kos-
tenstructuur van het drinkwater in Vlaanderen ?
Uit de slides valt af te leiden dat de kostprijs uit-
eenvalt in verschillende componenten : de produc-
tiekost (A), de toevoerkost van WPC naar het dis-
tributiegebied (B), de distributiekost tot bij het le-
veringspunt van de klant (C), de heffingen (D) en
de verrekening van de gratis levering van 15 kubie-
ke meter water (E).

Bij onze berekeningen zijn we uitgegaan van een
gemiddeld gezin van drie personen met een gemid-
deld jaarverbruik van 125 kubieke meter, een gratis
levering van 45 kubieke meter per jaar, een te beta-
len verbruik van 80 kubieke meter per jaar en een
heffing van 3 frank per kubieke meter grondwater
en 1 frank per kubieke meter oppervlaktewater.

In Vlaanderen kunnen vijf typegebieden worden
onderscheiden. Type één : de grote stedelijke agglo-
meratie met een zeer sterke verwevenheid van de
eigen productie-eenheden en de toevoer- en distri-
butiesystemen in het eigen verzorgingsgebied. Type
twee : de stedelijke gebieden met aanvoer van
water uit gegroepeerde (eigen) winningen en ge-
scheiden toevoer- en distributiesystemen in het
eigen verzorgingsgebied. Tot type 3 behoren lande-
lijke gebieden met een aanvoer van water uit ge-
groepeerde eigen winningen en gescheiden toe-
voer- en distributiesystemen in het eigen verzor-
gingsgebied. Type vier slaat op de situatie waarbij
het water niet ter beschikking is in het eigen gebied
maar wordt aangekocht bij derden met de toevoer
naar een stedelijk gebied en sterke verwevenheid
van toevoer- en distributiesystemen in het eigen
verzorgingsgebied. Bij type 5 gebeurt de aankoop
van water bij derden met toevoer naar een lande-
lijk gebied en gescheiden toevoer- en distributie-
systemen in het eigen verzorgingsgebied. De ren-
dabiliteit van de aansluitingen is in dat laatste
geval minder groot door de versnipperde bebou-
wing.

In grote lijnen kunnen we stellen dat de productie-
kost van drinkwater ± 10 frank per kubieke meter
bedraagt. Dat is ons uitgangspunt. Als men dan re-
kening houdt met de samenstellende componen-
ten, bedraagt de totale kostprijs in sterk verstede-
lijkte gebieden 34 frank per kubieke meter. In ste-
delijke gebieden waar de winning niet ter plaatse
gebeurt (type 2), bedraagt de totale kostprijs 50
frank per kubieke meter. In landelijke gebieden
waar de winning niet ter plaatse gebeurt, kost
drinkwater 65 frank per kubieke meter. In stedelij-
ke gebieden zonder waterwinning en met een aan-
voer op grote afstand komt men aan 65 frank per
kubieke meter. In landelijke gebieden zonder win-
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ning en met – een aanvoer van water van op grote
afstand – en een sterke versnippering van de con-
sumenten kost drinkwater 81 frank per kubieke
meter.

Als we dat transponeren naar een aantal prijzen
die bedrijven aan hun klanten aanrekenen, dan
kunnen we vergelijkingen maken. In grote lijnen
behoort de agglomeratie Antwerpen tot type 1 ;
Vlaams-Brabant en Limburg tot type 2 en de om-
geving rond Gent (en een aantal gebieden in
Vlaanderen) tot type 3. De situatie in West-Vlaan-
deren stemt overeen met type 4 en type 5 heeft
veel gelijkenis met de gebieden waar de TMVW
van op zeer grote afstand water aanvoert omdat ze
ter plaatse geen water kan vinden. We krijgen dus
een variatie in de prijzen naargelang het gebied en
de bevoorrading.

Wat het rationeel waterverbruik betreft kan niet
genoeg onderstreept worden dat niet al het ver-
bruikte water drinkwater is. Het gemiddeld water-
verbruik per dag en per persoon bedraagt onge-
veer 120 liter waarvan 7 liter voor voedingsdoelein-
den, 43 liter voor gezondheidsdoeleinden en 70
liter voor comfortdoeleinden. Belangrijk is dat we
consumenten stimuleren om te onderzoeken of er
geen interne lekken zijn. Voorts zijn we voorstan-
der van het gebruik van waterbesparende appara-
tuur.

Ook essentieel is het gebruik van regenwater in
een gescheiden circuit. In een gemengd circuit kun-
nen immers defecten ontstaan waardoor men een
terugkoppeling krijgt van het niet-drinkbare water
naar het drinkbare water. Daardoor is een terug-
slag naar de straat mogelijk waardoor de hele
buurt te kampen kan krijgen met ondrinkbaar
water. We onderschrijven eveneens de visie van de
minister om een progressief in plaats van een
degressief watertarief te gebruiken en dat in com-
binatie met een gratis minimumlevering. De prij-
zencommissie heeft ons voorstel om progressief te
werken evenwel niet aanvaard omdat ze het geen
goede benadering vindt. De vraag om twee leidin-
gen naast elkaar te leggen komt geregeld terug. De
structuur in de prijzen toont aan dat de besparing
omdat men een minder goed product brengt,
slechts een kleine kostprijsreductie met zich mee-
brengt voor de consument. Een tweede distributie-
net kan bekeken worden voor het huishoudelijke
gebruik. We willen in een aantal nieuwe situaties
testzones uitbouwen naar analogie met Nederland
en Duitsland. Dat dient op beperkte schaal te ge-
beuren omdat men de distributiekosten tot een mi-
nimum moet beperken. Voor het industrie- en tuin-
bouwwater kan een dergelijk net zeker gebruikt

worden, bijvoorbeeld voor het kweken van sier-
planten en struiken. Selectief waterverbruik ten
slotte is ook belangrijk. Dat houdt in dat men de
topkwaliteit van het ruwe water reserveert voor
hoogwaardige toepassingen en de mindere kwali-
teit inschakelt voor laagwaardige toepassingen.

Verdroging is een lokaal probleem en moet daar
aangepakt worden. Als dat niet gebeurt, deint het
lokale probleem uit en wordt het universeler. We-
tenschappers hebben bepaald dat de situatie kri-
tisch wordt als de totale hoeveelheid lager is dan
1.500 kubieke meter per inwoner per jaar. België
behoort tot de meer arme landen maar met meer
dan 2.500 kubieke meter. We beschikken niet over
een overvloed aan water, maar we bereiken nog
niet de laagste limiet. Nederland scoort beter, maar
zou zonder de Rijn en de Maas zwaar in de proble-
men komen. Er zijn een aantal oorzaken van ver-
droging. Zo zijn vele lokale grondwaterwinningen
illegaal. Voort heeft men in de landbouw vaak ge-
wassen (zoals maïs) die veel water opnemen, maar
die ook voor veel verdamping zorgen (door de
grote bladeren). Wat betreft de landinrichting heeft
men in het verleden om de overstroming en de wa-
teroverlast op vele plaatsen op te lossen, gepro-
beerd om door ruilverkaveling het water beter en
sneller af te voeren. Door de snelle afvoer naar
lager gelegen gebieden kunnen die het water niet
meer verwerken. Voorts kan men niet op elk indi-
vidueel punt een afvalwaterzuivering doorvoeren.
Daarom worden collectoren aangelegd, maar die
voeren ook regenwater af. Men brengt daardoor
het regenwater naar nieuwe artificiële punten
brengen waardoor het regenwater op de oorspron-
kelijke plaatsen niet meer infiltreert en er daar ver-
droging kan optreden.

Hoe kan de verdroging aangepakt worden ? Wat
het actief grondwaterbeheer betreft kunnen een
aantal zaken verbeterd worden onder meer door
de beperking van de beregeningssystemen in de
tuinbouw en door het terugdringen van laagwaar-
dig grondwaterverbruik. Ook kan de waterhuis-
houding geoptimaliseerd worden door het grond-
water te reserveren voor de drinkwaterproductie
en het oppervlaktewater te reserveren voor de
landbouw en de industrie. Het optimaliseren van
de grondwateronttrekkingen is eveneens belang-
rijk. Voor waterwinningen in het algemeen wordt
met de monitoring een stap in de goede richting
gezet. Wat de bouwactiviteiten met bronbemaling
betreft is het een spijtige zaak dat het water via de
riolering afgevoerd wordt en niet in de bodem in-
filtreert. Door de Vlarem-reglementering is dat
laatste evenwel een verplichting geworden. Het op-
timaliseren van de afvalwaterzuivering kan door :
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de valorisatie van het effluent vooral voor indus-
trieel watergebruik, gescheiden rioleringen en ver-
beterde overstorten (zoveel mogelijk regenwater in
het gebied houden en laten infiltreren in de
bodem), en de recuperatie van het hemelwater met
installatie van regenwaterputten.

Ik wil afsluiten met een aantal algemene bedenkin-
gen. Een duurzaam Europees waterbeleid moet vijf
doelstellingen nastreven. We moeten zorgen voor
voldoende en veilig en goedkoop drinkwater. We
kunnen immers niet terug naar de situatie van twee
eeuwen geleden. Vandaag zijn er nog voldoende re-
serves, maar ze zijn beperkt. Daarom moeten we ze
kwalitatief en kwantitatief beschermen. Vandaag is
er nog geen probleem, maar we moeten waakzaam
blijven. De ecologische toestand van het aquatische
milieu moet beschermd worden, wat verband
houdt met het integrale waterbeheer per stroomge-
bied. Ik ben trouwens van mening dat we nog niet
alle verbanden kennen. Ten slotte moeten we over-
stromingen voorkomen en droogtes beperken.

Drinkwaterbedrijven moeten in de eerste plaats
voor een veilig product zorgen door de bron al van
bij de prospectie streng te controleren. Ook op de
productietechnologie moet nauwlettend toegezien
worden. De productie omvat veel stappen die alle-
maal gecontroleerd moeten worden door screening
zodat we steeds onmiddellijk kunnen ingrijpen.

Ook het distributienetwerk moet streng gecontro-
leerd worden. Het netwerk bestaat in Vlaanderen
uit 50.000 kilometer leiding, bestaande uit verschil-
lende materialen. Het water komt in contact met
die materialen en daarom moeten we vooral in
warme periodes en bij weinig verbruik de kwaliteit
streng controleren. We spuien het netwerk dan ook
regelmatig. Ook de laatste stap, de levering bij de
klant moet gecontroleerd worden. We adviseren
onze klanten over hun binneninstallatie en de
drinkwatersector is vragende partij om, zoals bij
gas en elektriciteit, die installatie te laten keuren
door erkende organisaties.

Zolang we aan die voorwaarden voldoen, zal lei-
dingwater een lekker tafelwater zijn. Een grand cru
als het ware, waar alleen maar goede jaren van be-
staan. Daartoe moeten we de bronnen bescher-
men, de levering beveiligen en verspilling vermij-
den. We moeten ook inspanningen leveren om de
waardering van het product te verhogen. Ten slotte
dient de prijs reëel en aanvaardbaar te blijven.

Voor het Vlaamse drinkwatermanagement zijn af-
sluitend volgende vijf elementen belangrijk. We
hebben alle baat bij vernieuwingen maar gestemd

op toegepast (collectief) onderzoek. Samenwerking
waardoor krachten en middelen gebundeld wor-
den, is onontbeerlijk gezien de beperkte middelen.
We moeten streven naar direct bruikbare kennis
op basis van gemeenschappelijke interesse. Opera-
tionele samenwerking moet leiden tot grotere effi-
ciëntie en meer transparantie enerzijds, en een be-
tere dienstverlening zonder al te grote onderlinge
verschillen. Ik ben blij dat daaraan in het vooront-
werp van decreet inzake drinkwater voldoende
aandacht wordt besteed. Technologen zullen het
niet graag horen maar we moeten werken met een
eenvoudige productietechnologie. De consument
verwacht helemaal geen toptechnologie. Integraal
waterbeheer in overleg met alle betrokken partijen
is meer dan nodig in het belang van de duurzaam-
heid. Maar alle partijen moeten wel gelijk behan-
deld worden. Ten slotte dient de regionale aanpak
internationaal getoetst te worden via een Vlaams
Waterbeleidsplan.

De voorzitter : Ik dank de heer Beernaert voor zijn
degelijke toelichting. Het blijft een complex onder-
werp waarvan men de indruk heeft dat de officiële
instanties het voor zich uitschuiven. Uit de toelich-
tingen blijkt dat er dus nog veel werk aan de win-
kel is, onder meer op het vlak van kosten, verspil-
ling en samenwerking.

De heer Jacques Timmermans : Ik heb een drietal
vragen :

Hoe ziet de aandeelhoudersstructuur van de
Vlaamse Maatschappij voor Watervoorziening
eruit ?

Werken met gesplitste leidingen om waterverspil-
ling tegen te gaan lijkt een goede strategie. Welke
visie houden de verschillende maatschappijen er in
dit verband op na ? Hoeveel kost de splitsing van
het netwerk ?

Rationeel waterverbruik is een doelstelling, maar
de klanten die het nastreven worden als het ware
beloond met een stijgende waterprijs. Hoe rijmt u
dat ?

De heer Stan Beernaert : Het Vlaamse Gewest
heeft ongeveer één derde van de aandelen van de
VMW in handen. Dat is historisch zo gegroeid.
Daarnaast hadden de vijf Vlaamse provincies goed
voor ± acht % van de aandelen. Het resterende en
grootste deel van de aandelen is in handen van 174
Vlaamse gemeenten.

Het verhaal over rationeel waterverbruik en een
tweede net heb ik al meerdere keren gehoord. Het
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is bruikbaar op voorwaarde dat we het tweede net
niet gaan aanleggen zoals het eerste. Simulaties
tonen immers aan dat in hoofde van de klant in dat
geval drie frank wordt bespaard op de productie-
kosten, terwijl alle andere kosten gelijk blijven. We
hebben vroeger samen met de Nationale Pijplei-
dingenmaatschappij een studie uitgevoerd om in
de Gentse kanaalzone industriewater te leveren
aan een aantal grote afnemers. Gezien de grootte
van zo'n investering verwachtten wij een garantie
dat we tien jaar zouden mogen leveren. Daarnaast
was het nodig een bestaande productiecentrum in
de buurt te hebben en mocht het leidingnet niet
langer zijn dan 13 tot 15 kilometer. Het eindpro-
duct moet immers niet alleen goedkoper zijn, maar
zal ook van een andere kwaliteit zijn.

We hebben recent kennis genomen van een Neder-
lands project. In Noord-Brabant wint men voor
een nieuwe sociale woonwijk water uit een sloot.
De nutsvoorzieningen kon men aanleggen dankzij
subsidies, waarna het water na een minimale zuive-
ring in een tweede net werd gebracht. Na enkele
maanden stelde men wel vast dat het humusrijke
water bruin wordt als het lang stilstaat. Daarom
was men verplicht actieve koolfiltratie toe te pas-
sen waardoor de prijs is verhoogd. Wij zijn steeds
bereid tot zo'n project, maar beseffen dat we af-
hankelijk zijn en blijven van lokale omstandighe-
den.

Zo hebben we ook sterk ijzerhoudend water ontij-
zerd en via een aparte leiding aan een tuinbouwbe-
drijf geleverd, dat daardoor over goedkoop water
kan beschikken. Zulke pilootprojecten worden uit-
getest in lokale situaties.

Hier werd het geval aangehaald van een gemeente
die haar rationeel waterverbruik ‘bestraft’ ziet met
een hogere waterprijs. Ik wijs erop dat Vlaanderen
in de Europese context heel goed scoort als het op
rationeel verbruik aankomt. We zijn zeker geen
verspillers. Als er bespaard wordt op het huishou-
delijk verbruik, wordt de druk op de maatschappij-
en inderdaad groter, maar dat wordt meestal ge-
compenseerd door stijgende industriële leveringen.

De heer Jef Van Looy : Kent u de verhouding tus-
sen het verbruik van industrieel water en van
drinkwater ? 

De heer Stan Beernaert : Dat varieert per regio. Bij
de AWW ligt het industriële verbruik boven de 50
procent. Bij onze maatschappij gaat slechts 18 à 20
procent naar KMO’s en 80 procent naar de huis-
houdens. Voor heel Vlaanderen ken ik de cijfers
niet, maar Aminal kan die wellicht bezorgen.

De voorzitter : Mijns inziens is het duidelijk dat
verspilling moet worden tegengegaan door een op-
timale selectie van het geleverde water volgens de
bestemming. Niet iedereen heeft drinkwaterkwali-
teit nodig. Ik vraag me af of dat kan worden gere-
aliseerd met een volwaardig tweede net. Bestaan
daar studies over ? Ik meen te weten dat Parijs zijn
tweede net heeft afgeschaft.

De heer Ludy Modderie : We hebben de haalbaar-
heid van alternatieven al bekeken. Zo hebben we
aan bedrijven voorgesteld om hemelwater op te
vangen. Voor bestaande bedrijven bleek de inves-
teringskost te hoog te zijn en meestal had men te
weinig vertrouwen in de kwaliteit van het water. In
het Gentse havengebied hebben we voorgesteld
om water te leveren uit putten die zich in de nabij-
heid van de E17 bevinden. Weer waren er bezwa-
ren in verband met de kwaliteit van het water en
weer bleek de prijs niet concurrentieel genoeg te
zijn. Bedrijven gaan nu eenmaal uit van een econo-
mische benadering. Het is een illusie dat dergelijke
alternatieve circuits, zelfs als ze op volle toeren
draaien, een prijs zouden kunnen handhaven die
veel lager ligt dan die van drinkwater. Daar komt
nog bij dat, wanneer die alternatieven het drinkwa-
terverbruik met 10 procent doen dalen, de drink-
waterconsument automatisch een hogere prijs zal
betalen. De vaste kosten blijven immers dezelfde.

De heer Jef Van Looy : De huishoudelijke consu-
ment geniet dus een redelijke prijs dankzij het
grote drinkwaterverbruik door de industriële con-
sument. De verspilling wordt dus bijna aangemoe-
digd.

Minister Vera Dua : De vraag is wat we een redelij-
ke prijs voor drinkwater vinden. Hierover moet
worden nagedacht. Ondertussen moeten we verder
kijken dan het prijsargument en blijven streven
naar een duurzaam waterverbruik.

De voorzitter : Zowat 50 procent van de consu-
menten heeft de optimale kwaliteit niet nodig. Toch
krijgen ze duur water toegeleverd. Dit moet kun-
nen worden gecorrigeerd.

De heer Didier D’Hont : Uit cijfers van 1998 blijkt
dat het totale huishoudelijke waterverbruik toen
253 miljoen kubieke meter bedroeg en het niet-
huishoudelijk 433 miljoen kubieke meter. Het tota-
le waterverbruik omvat alle waterbronnen : drink-
water, regenwater, oppervlaktewater en grondwa-
ter.

De voorzitter : Dit is water op mijn molen, die cij-
fers bevestigen mijn stelling. Ondertussen vraag ik
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me af of we hier niet bij de duivel te biecht gaan
door onze vragen aan de maatschappijen te stellen.

De heer Ludy Modderie : Als duivel kan ik u zeg-
gen dat er bij de maatschappijen zeker geen onwil
leeft om iets te doen aan rationeel waterverbruik
en aan alternatieven voor de verspilling van drink-
water. Maar ik herhaal het : de prijs van dat water
zal hoog liggen, men mag de mensen daar niets
over wijsmaken.

De heer Lucien Suykens : Vlaanderen heeft open-
bare watermaatschappijen. Bestaan er in Europa
ook privé-maatschappijen en welke prijs vragen zij
voor welke kwaliteit ?

De voorzitter : Ik ken het Spaanse voorbeeld waar
de waterprijs veel lager ligt. In Spanje is de water-
distributie gedeeltelijk geprivatiseerd.

De heer Stan Beernaert : De prijs wordt bepaald
door allerlei factoren. Spanje heeft veel open ruim-
te, waardoor de investeringen voor het netwerk er
veel gemakkelijker zijn dan in het verstedelijkte en
met wegen dooraderde Vlaanderen.

Men moet ook rekening houden met de spreiding
van de watervoorraden. De kwaliteit moet ook
voortdurend worden bewaakt door een goed on-
derhoud van het netwerk. Deze factoren zijn mee
bepalend voor de prijs. Zijn privé-maatschappijen
daar wel toe bereid of denken zij in de eerste
plaats aan het rendement voor de
aandeelhouders ?

De heer Johan Malcorps : Voor de productiekosten
en de bepaling van de kostprijs van het drinkwater
is ook de vervuiling van het oppervlaktewater door
bijvoorbeeld pesticiden van belang. Wat is daar de
evolutie van ? En wat is de invloed van de concur-
rentie van het flessenwater voor huishoudelijke ge-
bruik ? Bepaalde firma’s zoals Procter & Gamble
komen nu op de markt met een nieuw systeem van
waterfiltering. Welke invloed heeft dat op de kost-
prijs van het leidingwater ? 

De heer Stan Beernaert : De keuze van een moge-
lijke bron voor drinkwaterproductie is bij de pro-
blematiek van de pesticiden van groot belang. Wij
werken in die zin met beschermingszones, waarbin-
nen de kwaliteit van het water wel degelijk gevrij-
waard is. Er zijn bovendien voldoende controle-
maatregelen om op te treden als dit nodig mocht
zijn. In dat verband is de bijzondere verwevenheid
van de productie, de toevoer en de distributie van
het water van enorm belang. De techniek van kool-
filtratie bijvoorbeeld, die 35 jaar geleden werd toe-

gepast om humus te verwijderen, is nu inzetbaar
tegen pesticiden. Daar is voldoende ervaring mee.

Wat het flessenwater betreft beschik ik niet over
cijfers die de verhouding met gebruik van leiding-
water kunnen weergeven. Het flessenwater valt
onder de reglementering van voedingsproducten.
En bij aanhoudend gebruik van flessenwater, dat
soms hoge zoutconcentraties kent, weet ik dat het
de gezondheid schaadt. Vele flessenwaters voldoen
ook niet aan de kwaliteitsnorm van leidingwater.
Wat de prijsverhouding betreft is er een factor 600
tot 700 verschil.

Het is voorts van belang dat de verbruiker het lei-
dingwater ook als voedingsproduct behandelt.
Water van de keukenkraan, dat gedurende drie
weken heeft stilgestaan, is inderdaad niet van een
schitterende kwaliteit. Dat is net hetzelfde als een
flesje bier dat lange tijd in een te warme koffer van
een auto heeft gestaan. Een drank moet nu een-
maal fris geserveerd worden.

Ook het gebruiksdoel is bij de beoordeling van be-
lang. Door de aanwezigheid van calcium heeft
water met hoge hardheid een schitterende smaak.
Vanuit het gezichtspunt comfort is de hardheid
daarentegen minder wenselijk, aangezien bij op-
warming van dat water boven de zestig graden het
kalk zich afzet op leidingen en in toestellen.

De houding van de consument kan ook soms sterk
verschillen. In de Verenigde Staten weigert men
water te drinken dat niet naar chloor ruikt, bij ons
is het net omgekeerd.

De heer Johan Malcorps : Hoe kan men er zeker
van zijn dat het water, eenmaal aangekomen bij de
keukenkraan, nog steeds aan dezelfde normen in-
zake kwaliteit voldoet als bij het begin van de dis-
tributieketen ? 

De voorzitter : Bepaalde leidingen van drinkwater
zijn inderdaad zo verouderd of verwaarloosd dat er
lekken ontstaan, waarbij het materiaal zich ver-
mengt met het water.

De heer Stan Beernaert : Tot op het punt waar het
leidingwater bij de privé-gebruiker toekomt, kun-
nen er enkel marginale verschillen inzake kwaliteit
zijn.

De uiteindelijke kwaliteit (bij het tappunt) hangt
dus af van de leidingen binnenshuis. En men kan
dit enkel afdoende controleren indien ook die lei-
dingen worden getest. Doorgaans controleert de
particulier enkel of er bij de installatie van de wa-
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terleidingen geen lekken zijn, terwijl er een aantal
essentiële spelregels zijn. Zo bijvoorbeeld bij de
keuze van materiaal is de juiste volgorde van de
metaalsoorten van belang. Wij geven daar informa-
tie over bij de vorming van loodgieters.

De heer Didier D’Hont : Ter informatie kan ik
meegeven dat uit onze onderzoeken is gebleken
dat 77 procent van de gebruikers in Vlaanderen
voor drinkwater een beroep doet op flessenwater.
Ongeveer 37 procent gebruikt ook leidingwater als
drinkwater. In Nederland en Frankrijk is het ge-
bruik van leidingwater als drinkwater effectief
hoger.

Wat de kwaliteit van de binnenhuisleidingen be-
treft wijs ik erop dat een ontwerp van decreet is
neergelegd ter uitvoering van een richtlijn terzake
daterend van november 1998. Deze richtlijn voor-
ziet dat de controle van de kwaliteit van het drink-
water door de maatschappijen effectief ook dient
te gebeuren bij de kraan van de consument. Bij on-
voldoende kwaliteit kan dan nagegaan worden of
de maatschappijen verantwoordelijk zijn dan wel
de binnenhuisleiding.

We hebben ten slotte ook een studie gemaakt over
de omstandigheden die in het buitenland al dan
niet tot privatisering hebben geleid. Waar een grote
tevredenheid bestond over de dienstverlening van
de publieke sector inzake watervoorziening, zoals
in Nederland, heeft men geen behoefte gezien tot
privatisering. In Groot-Brittannië daarentegen
heeft men door middel van privatisering van de
sector getracht de nodige investeringen aan te
brengen voor de sector, waar de overheid weinig of
geen middelen voor over had. De situatie van de
publieke sector in Vlaanderen lijkt overigens meer
op die van Nederland dan op die van het Verenigd
Koninkrijk.

De heer Ludy Modderie : De drinkwatermaat-
schappijen zijn thans verantwoordelijk tot aan de
watermeter. In de praktijk garanderen wij echter
kwaliteit tot verder in het circuit, omdat wij – al-
leen al om praktische redenen – stalen nemen aan
de aftappunten. Bovendien bieden veel maatschap-
pijen hun klanten ondersteuning aan voor wat be-
treft hun binneninstallatie en oefenen ze daardoor
ook controle uit.

Op operationeel vlak is een structurele oplossing
wenselijk. Het volstaat daarbij niet om de verant-
woordelijkheid ter hoogte van het aftappunt vast te
leggen. Men moet ook, naar analogie met de rege-
ling voor elektriciteit, een afdwingbaar algemeen
reglement voor de installaties uitvaardigen. Men

moet met andere woorden niet alleen in staat zijn
de verantwoordelijke aan te wijzen, men moet er
ook voor zorgen dat de binneninstallatie goed kàn
zijn.

Voor wat de verhouding met de privé-sector be-
treft, is onze maatschappij (TMVW) bevoordeeld
omdat zij contractueel samenwerkt met een privé-
partner. Er is daarbij een duidelijke ontwikkeling
in de richting van meer preventief onderhoud.
Maar als men zich blind gaat richten op kostenbe-
heersing, ontstaat het gevaar dat men gaat over-
stappen naar een curatieve aanpak. Het is immers
erg gemakkelijk om normen van efficiëntie te be-
reiken als men de langetermijnvisie ruilt voor een
aanpak op korte termijn. Het is dan immers pas de
volgende generatie die de rekening moet betalen.
Wij slagen er wel in ons voor dat gevaar van een
louter bedrijfseconomische kijk te behoeden door
een resultaatsverbintenis in het contract op te
nemen.

De heer Paul Wille : De opmerkingen van de heer
D'Hont moeten genuanceerd worden. Ik zou wel
eens die studie van de administratie van naderbij
willen bekijken. Hoe komt men er precies toe om
uit de vergelijking van de verschillende nationale
systemen te concluderen dat landen waarvan de
overheden veel hebben geïnvesteerd in watervoor-
ziening, beter niet tot privatisering overgaan ? Wat
zijn de redenen ? Moeten wij ons niet veeleer af-
vragen welke rol de overheid voor zichzelf moet
voorbehouden om de veiligstelling van het algeme-
ne belang terzake te kunnen garanderen ? 

Toen men na de conservatieve regeringsperiode in
het Verenigd Koninkrijk de balans opmaakte van
de privatiseringen, moest men vaststellen dat bij
wanbetalers eenvoudig de watervoorziening werd
afgesloten. Dat is niet verdedigbaar in een moder-
ne rechtsstaat. Uit die analyse mag men echter niet
afleiden dat de overheid productie en distributie
dan maar opnieuw moet overnemen. De overheid
doet er beter aan kwalitatieve en kwantitatieve
voorwaarden te stellen. In Nederland wordt de
drinkwatervoorziening nog steeds provinciaal ge-
organiseerd, maar de maatschappelijke kosten
daarvan werden nog niet becijferd.

Het komt er nochtans precies op aan de verschil-
lende opties kwantitatief en kwalitatief te vergelij-
ken. Er is trouwens nog een derde mogelijkheid,
zoals die door grote maatschappijen Vivendi en Ly-
onnaise des Eaux wordt toegepast : men ontwik-
kelt volledig geprivatiseerde systemen, die op een
verschillende manier worden aangewend, naarge-
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lang de opdrachtgever en de voorschriften van de
overheid.

Is het mogelijk dat de commissie de vergelijkende
studie die de administratie maakte, inziet ? Ik ben
zowel benieuwd naar de methode als naar de resul-
taten.

De heer Jacques Timmermans : Moet dat verzoek
niet via de minister aan de administratie voorge-
legd worden ?

De voorzitter : Dat klopt. Als echter zou blijken
dat er geen grond is voor de inwilliging van onze
verzoek, kunnen we de opmerking van de heer
Wille nog altijd in onze aanbevelingen opnemen.

In de beschrijving van de kostprijsstructuur van het
Vlaamse drinkwater worden verschillende types
onderscheiden. Telkens wordt aangegeven uit
welke componenten ze zijn samengesteld. Maar
wat betekenen D en E ?

De heer Stan Beernaert : Component D groepeert
de heffingen, terwijl component E de niet-inkom-
sten door de gratis levering van 15 kubieke meter
drinkwater verrekent.

De heer Jacques Timmermans : Als men de win-
ning van grondwater in industriële gebieden wil
ontraden door middel van heffingen, moet men te-
gelijk wel een alternatieve vorm van watervoorzie-
ning aan de industrie aanbieden. Heeft men een al-
ternatief dat kwantitatief volstaat ? Ontraden vol-
staat niet, men moet ook de kans geven het anders
te doen.

De heer Stan Beernaert : Alles hangt ervan af of
het watergebruik door de industrie al dan niet
geïntegreerd is in de productie. In de voedingsin-
dustrie is dat bijvoorbeeld wel het geval, en dan
zijn degressieve tarieven aangewezen. Als het wa-
tergebruik niet geïntegreerd is, zoals in de textiel-
nijverheid, moet een selectie naar de kwaliteit van
het benodigde water worden gemaakt. Bedrijven
moeten dan naast hun waterbalans ook een analyse
maken van welke kwaliteit van water ze voor welk
productieonderdeel nodig hebben. Voor sommige
fasen zal drinkwater de gewenste kwaliteit geven,
terwijl dat voor andere veel te goed zal zijn. In dat
laatste geval kan men best de interne stromen re-
cupereren. Maar als die te gering zijn moet men tot
alternatieve levering overgaan. In de andere geval-
len is het een goed idee om de effluenten van de ri-
oolwaterzuiveringsinstallaties te gaan valoriseren
door ze met enkele additionele behandelingen bij
te werken en vervolgens in een retourleiding terug

te sturen. De additionele kosten zijn gering want
de grootste kosten werden toch al gedragen door
de rioolwaterzuivering.

De heer Ludy Modderie : Als men bepaalde vor-
men van watergebruik in de industrie wil gaan ver-
vangen door beter gecontroleerde alternatieven,
moet men eens gaan nadenken over het verschil
tussen dag- en nachtafname. In bepaalde periodes
blijven enorme volumes ongebruikt. Die kan men
gaan gebruiken – zonder toename van de vaste
kosten – door lokale opslagruimte te creëren op
bedrijfsniveau. Door die rationalisering krijgt men
tegelijk het wegvreten van een deel van de omzet
onder controle. De klant hoeft niets te voelen van
de optimalisering van het aanspreken van de voor-
raden. Het is wel nuttig om de betrokken bedrijven
financieel aan te moedigen een dergelijk alterna-
tief te verkiezen boven eigen boringen.

De heer Stan Beernaert : Bij de contracten met de
industrie hanteren we dezelfde principes. Indien
wij alle reserves moeten aanleggen om de piekmo-
menten in de ondernemingen op te vangen, draait
de gewone consument mee op voor de kosten. De
onderneming zelf moet in voldoende opslagruimte
voorzien om het wisselend productieproces op te
vangen voor het moment dat het langdurig warm
is, en er een massaal verbruik is. Op dat moment
kunnen we aan de ondernemingen vragen hun ver-
bruik terug te schroeven en de voorkeur geven aan
de levering aan de bevolking.

De voorzitter : U heeft voldoende gegevens vers-
trekt om tot aanbevelingen over te gaan. Het is
duidelijk dat we minder afhankelijk zijn van Wallo-
nië dan 20 jaar geleden en dat onze afhankelijk-
heid blijft dalen. Er blijft een spanningsveld be-
staan tussen kwaliteit, prijs en verspilling. Hiervoor
bestaat nog geen goede oplossing.

De heer Lucien Suykens : Zouden we de conclusies
niet op een andere vergadering bespreken ?

De voorzitter : Het is enkel de bedoeling deze uit-
eenzetting samen te vatten. Dan rest mij nog de
sprekers te bedanken.

– De hoorzitting wordt gesloten op 12.19 uur.
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